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شماره 1258 / 8 صفحه/ قیمت 3000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 1500 تومان
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ويكتور اوربان: مسكو ديگر به اروپا 
گوش نمى دهد

نخست وزير مجارستان با تاكيد براينكه اروپا 
به استراتژى جديدى با هدف برقرارى صلح 
در اوكراين نياز دارد، گفت: صلح در اوكراين 
تنها پس از مذاكرات ميان روســيه و آمريكا 
قابل دست يابى است و اروپا نيز با شكست در 
تحقق پيمان مينسك، فرصت ميانجى گرى 

خود را از دست داده است.
به نقــل از خبرگزارى اســپوتنيك، ويكتور 

اوربان نخســت وزير مجارستان گفت: مجارســتان نبايد اين توهم را داشته باشد كه 
مى تواند استراتژى غرب را تحت تاثير قرار دهد.

وى در جريان سفر به رومانى تاكيد كرد:: با اين وجود، اين يك امر شرافتى و اخلاقى 
است كه ما موضع خود را اعلام كنيم كه به استراتژى جديدى نياز است كه هدف آن 

صلح و ارائه يك پيشنهاد خوب براى صلح اوكراين باشد.
نخست وزير مجارستان افزود: وظيفه اتحاديه اروپا اين نيست كه طرفدارى كند، بلكه 

بايد بين روسيه و اوكراين قرار گيرد.
وى افزود: وقتى در باره جنگ اوكراين حرف مى زنيم، اين ســوال پيش مى آيد كه چه 
كار بايد بكنيم؟ گفت وگوهاى صلح ميان روســيه و اوكراين انجام نخواهد شد. كسانى 
كه منتظر اين گفت وگوها هستند، بيهوده انتظار مى كشند. روسيه تضمين هاى امنيتى 
مى خواهد و به اين دليل اســت كه تنها آمريكا و روسيه مى توانند به اين جنگ پايان 

دهند. تا زمانى كه روسيه و آمريكا مذاكره نكنند، صلح در كار نخواهد بود.
اوربان بيان كرد كه اروپا ديگر نمى تواند نقش واسطه داشته باشد، چرا كه پس از شكست 

توافقات مينسك، مسكو ديگر نمى خواهد به اروپا گوش دهد.
وى افزود: ما (اروپا) وقتى بعد از سال 2014 نتوانستيم توافقات مينسك را اجرايى كنيم، 
از جمله ضمانت هاى فرانسه و آلمان، شكست خورديم. روس ها ديگر نمى خواهند با ما 

گفت وگو كنند.

عراق شكايت تركيه را به شوراى امنيت برد
وزارت خارجه عراق اعلام كرد كه شــكايتى 
را به شــوراى امنيت درخصوص حمله اخير 

تركيه به دهوك تقديم كرده است.
به نقل از خبرگزارى فرانسه، وزارت خارجه 
عراق امروز (شنبه) در بيانيه اى اعلام كرد كه 
شــكايتى را به شوراى امنيت براى برگزارى 
جلسه اضطرارى درخصوص حمله تركيه ارائه 

كرده است.
روز چهارشــنبه گذشته در حمله تركيه در استان دهوك عراق 9 تن كشته و 23 تن 
زخمى شدند. عراق تصميم گرفت شكايتى را عليه تركيه به شوراى امنيت ارائه دهد. 
مصطفى الكاظمى، نخســت وزير عراق نيز دستور تدوين پرونده اى از نقض هاى مكرر 

تركيه به خاك عراق داد.

صنعا: عربستان شايسته اداره اماكن مقدس 
نيست

دولت صنعــا اعلام كرد كه تســهيل ورود 
يهوديان به اماكن مقدس توسط نظام سعوى 

خيانت به امت اسلام و مقدسات آن است.
به گزارش ايســنا، به نقل از شــبكه خبرى 
المسيره، دولت صنعا در بيانيه اى همدستى 
نظام ســعودى با رژيم صهيونيســتى براى 
تسهيل ورود يهوديان به مكه و مسجد النبى 

را محكوم و تأكيد كرد: اين اقدام تأكيدى بر خيانت نظام ســعودى به دين اســلام و 
مسلمانان و انجام طرح هاى صهيونيست هاست كه مقدسات را هدف قرار مى دهند.

در اين بيانيه آمده اســت: ما با ورود خبرنگار صهيونيســت به مكه و آلوده كردن پاك 
ترين مكان و تعدى جديد نظام سعودى به اوامر و دستورات الهى مخالفيم. تسهيل ورود 
يهوديان به اماكن مقدس توسط نظام سعودى خيانت به امت و مقدسات و مخالف قرآن 
است. نظام سعودى با دين اسلام و مسلمانان و تعاليم آن دشمنى دارد اما در مقابل رژيم 
صهيونيستى سر فرود مى آورد و با تمام ابزارها براى راضى كردن آن و دادن امتياز در 
راه كسب رضايت دشمن تاريخى اسلام و اشغال كننده خاك فلسطين، سوريه و لبنان 

و عامل قتل فلسطينى ها تلاش مى كند.
در اين بيانيه تأكيد شده است: ما تسهيلاتى را كه نظام سعودى به يهوديان براى ورود به 
مكه و اماكن مقدس مى دهد محكوم مى كنيم اين درحالى است كه ميليون ها تن از اداى 
فريضه حج ممنوع شده اند. ورود خبرنگار صهيونيست به مكه اقدام جديدى نيست قبل 
از آن نيز يك هيئت يهودى به مسجد النبى رفته بود. اين ها نشان مى دهد كه يك طرح 
يهودى براى هدف قرار دادن خانه خدا با همدستى نظام سعودى وجود دارد. اين دليل 
ديگرى براى اين مســئله است كه نظام سعودى اكنون آشكارا براى اجراى برنامه هاى 
يهود عليه اسلام و مقدسات آن تلاش مى كند. بايد ملت هاى امت اسلامى با آگاهى و 
مسئوليت پذيرى بالا در برابر اين طرح ها بايستند. نظام سعودى اكنون شايستگى اداره 

اماكن مقدس را ندارد. اين اماكن متعلق به تمام مسلمانان است نه فقط آل سعود.
در اين بيانيه از تمام ملت هاى اسلامى و علماى امت خواسته شده تا موضع واقعى را عليه 

نظام سعودى و طرح هايش عليه اسلام و مسلمانان اتخاذ كنند.
پيشتر يك خبرنگار اســرائيلى فيلم كوتاه 10 دقيقه اى از خود منتشر كرد كه نشان 
مى دهد در ايام حج از مناطق مختلف شــهر مكه و كوه عرفات در نزديكى اين شــهر 

بازديد كرده است.

ساليوان: براى جلوگيرى از وقوع جنگ جهانى 
سوم به اوكراين موشك دوربرد نمى دهيم

مشــاور امنيت ملى رئيــس جمهور آمريكا 
تاكيد كرد، واشنگتن به اوكراين موشكهاى 
بالســتيك با برد 300 كيلومتــر را صرفا به 
خاطر اينكه جنگ جهانى ســوم رقم نخورد 

نخواهد داد.
به گزارش ايســنا، به نقل از پايگاه وى.او.اى، 
جيك ساليوان، مشــاور امنيت ملى دولت 

آمريكا در جريان يك اجلاس امنيتى گفت، اوكراين قرار نيســت از آمريكا موشكهاى 
 HIMARS تاكتيكى بالستيك با برد بالغ بر 300 كيلومتر  را براى سيستم موشكى

دريافت كند.
ســاليوان كه مشاور امنيت ملى جو بايدن اســت تاكيد كرد كه آمريكا دو هدف دارد. 
اولويتش حمايت و پشتيبانى از اوكراين است. و همزمان آمريكا اين نگرانى را دارد كه 
جنگ در خاك اوكراين منجر به بروز جنگ جهانى سوم نشود.  به گفته ساليوان آمريكا 
حاضر به دادن برخى تجهيزات به اوكراين نيســت و اينها شامل موشكهاى بالستيك 

ATACMS كه مى توانند به اهداف تا برد 300 كيلومتر حمله كنند مى شود.

اين اظهارات در حالى مطرح شدند كه جو بايدن رئيس جمهور آمريكا در تاريخ 22 ژوئيه 
با انتقال 580 مهمات رگبارى از نوع «Phoenix Ghost» و پنج پرتابگر راكت چندگانه 
از نوع HIMARS به اوكراين موافقت كرد. اين بسته جديد 270 ميليون دلارى كمك 

هاى نظامى همچنين شامل تسليحات ضدتانك و گلوله هاى توپخانه اى مى شود.
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فواد حسين وزير امور خارجه عراق گفت 
در حال هماهنگى براى برگزارى نشست 
علنى وزراى امور خارجه ايران و عربستان 

هستيم.
وى تاكيد كرد كه گفت وگوهاى آتى تهران 
و رياض به صورت علنى و در سطح وزراى 

خارجه در بغداد برگزار خواهد شد.
پنجمين دور گفتگو ميان نمايندگان عالى 
جمهورى اسلامى ايران و عربستان، دو ماه 

پيش در بغداد، پايتخت عراق برگزار شد.
پيــش از اين اميرعبداللهيــان وزير امور 
خارجه جمهورى اسلامى ايران در اين باره 
گفته بود: درخصوص عربســتان سعودى 
ما 5 دور مذاكرات را داشــتيم كه عمدتاً 
مذاكرات در ســطح امنيتى انجام شــد، 
پيشرفت هايى در اين 5 دور مذاكره حاصل 
شــد و توافقاتى در خصــوص چگونگى 
برگزارى حج تمتع نيز انجام شــد كه در 

مجموع امسال حج خوبى را شاهد بوديم.
وزير امور خارجه كشورمان تاكيد كرد: در 
آماده سازى براى بازگشايى سفارتخانه ها 
در هفته گذشــته پيامى را از وزير خارجه 
عراق دريافت كرديم كه طرف سعودى اين 
آمادگى را دارد كه گفت وگوها از فاز امنيتى 

وارد فاز سياســى و علنى شــود و اعلام 
آمادگى كرديم كه بتوانيم وارد فاز سياسى 
شويم و در سطح سياسى گفت وگوها ادامه 
پيدا كند و در نهايت منجر به بازگشــت 
روابط ديپلماتيك عربســتان و جمهورى 
اسلامى ايران به حالت طبيعى خود باشد.

پشت پرده سكوت عربستان سعودى
همچنين تحليلگران حوزه منطقه خليج 

فارس بر اين باورند كه عربستان سعودى 
هيچ اميدى از گفتگو ها با ايران ندارد، با اين 
حال، در هاى گفتگو را با هدف جلوگيرى 
از عنوان كردن اين مساله كه عربستان در 
حال مانع تراشى است، باز گذاشته است 
چراكه رياض ترجيح مى دهد در مواضعش 
نسبت به گفتگو با ايران بر اساس منافعش 

احتياط به خرج دهد.

روزنامــه قطــرى العرب در گزارشــى به 
پشــت پرده تحولات در گفتگو هاى ايران 
و عربستان در عراق پرداخته و نوشت: در 
حالى كه عربستان سعودى به سكوت اكتفا 
كرده اســت، ايران مى گويد كه جلسات 
گفتگو ميان تهــران و رياض همچنان در 
جريان است و قرار است از جلسات پنهانى 
به جلسات آشــكار و از مسائل امنيتى به 

مسائل سياسى تبديل شود.
به گزارش ايلنا، در ادامه اين گزارش آمده 
اســت: ناظران بر اين باورند كه ســكوت 
عربستان سعودى بيانگر احتياط اين كشور 
نسبت به صحبت درباره نزديكى با ايران 
در ميانه اختلافات بســيار ميان دو كشور 
در بخش هاى مختلف منطقه خاورميانه به 
ويژه يمن اســت؛ چراكه هرگونه تحسين 

اين گفتگو ها به معناى پذيرش فعاليت هاى 
تهران تلقى مى شود، به ويژه آنكه برگزارى 
جلسات گذشته انعكاســى بر رفتار ايران 
و گروه هاى مورد حمايت اين كشــور در 
خصوص منافع عربستان سعودى نداشته 

است.
العــرب در بخش ديگرى نوشــت: برخى 
ناظران مدعى هستند كه صحبت مداوم 

ايرانى هــا درباره گفتگو ها با عربســتان و 
تلاش براى بزرگنمايــى درباره محتواى 
آن و ارائه ابعاد نزديكى ســعودى- ايرانى 
به اين گفت وگوهــا، همگى فاكتور هايى 
است كه بيانگر وجود يك بحران پيچيده 
در ايران و نياز اين كشور به آرامش موقت 
در جبهه دشمنان منطقه اى براى مواجهه 
با فشــار هاى غربى در موضــوع پرونده 

توافق هســته اى و موضوع تحريم ها است 
كه وضعيت ايران را به شــدت تحت تاثير 
قرار داده اســت. اين ناظران ادعا مى كنند 
كه ايران بحران ديگرى نيز دارد كه همان 
تحركات مستمر اســرائيلى ها عليه ايران 
در خاك ســوريه و تلاش براى هدف قرار 
دادن تاسيســات هسته اى ايران در خاك 
اين كشور است. به گفته اين ناظران تهران 
مى خواهد با جدى كــردن گفت گو ها با 
عربستان سعودى، اين كشور را براى عدم 
ورود به ائتلاف منطقه اى كه واشــنگتن 
قصد دارد عليه ايران تشكيل دهد، تشويق 
كند. ائتلافى كه كشــور هاى حوزه خليج 

فارس علاقه اى به حضور در آن ندارند.
در بخش ديگرى از اين گزارش آمده است: 
تحليلگران حــوزه منطقه خليج فارس بر 
اين باورند كه عربســتان ســعودى هيچ 
اميدى براى گفتگو ها با ايران ندارد، با اين 
حال، در هاى گفتگو را با هدف جلوگيرى 
از عنوان كردن اين مســاله كه عربستان 
در حال مانع تراشــى اســت، باز گذاشته 
چراكه رياض ترجيح مى دهد در مواضعش 
نسبت به گفتگو با ايران بر اساس منافعش 

احتياط به خرج دهد.

بين الملل

اولين واكنش حسين دهباشى به حُكم 6 ماه حبسش
حسين دهباشى، مستند ساز مى گويد كه در پى طرح 
ادعايى درباره ى درگذشت مرحوم سيداحمد خمينى، 
در دادگاه بدوى به 6ماه حبس تعزيرى محكوم شده اما 

تجديدنظر خواهد خواست.
حسين دهباشى در كانال تلگرامى خود نوشت:

1. پس از توييت اينجانب درباره نحوه درگذشت يادگار 
امام و عليرغم صدور منع تعقيب از ســوى بازپرســان 
شريف دو دادســراى فرهنگ و رسانه و جرايم رايانه اى 
و تاييدقطعى و نهايى و ختم پرونده توسط قاضى شجاع 
شعبه 1060 دادگاه كيفرى -در اقدامى عجيب- دادگاه 
ديگرى اين جانب را به 6ماه حبس تعزيرى محكوم كرد.

2. برابــر بنــد (6) مــاده 84 قانــون آيين دادرســى 
مدنى،«چنانچه دعواى طرح شــده ســابقا بين همان 
اشخاص يا اشــخاصى كه اصحاب دعوا قائم مقام آنان 
هستند، رسيدگى شده و نسبت به آن حكم قطعى صادر 

شده باشد» دادگاه مجددا وارد رسيدگى ماهوى نخواهد 
شد و بر اســاس قاعده اعتبار امر مختوم مى بايد اقدام 
بــه صدور قرار رد دعوا نمايد و حتى اگر دعوايى وحدت 
اصحاب دعوا نباشد اما موضوعى باشد كه سابقا رسيدگى 
شده، موضوع مذكور اعتبار امر مختومه دارد و با عنايت 
به بند (3) ماده 371 قانون آيين دادرســى مدنى ، رأى 
قطعى ولو بعضى از تشــريفات دادرســى در آن رعايت 

نشده باشد، مشمول اعتبار امر مختوم خواهد بود.
3. در فقــره شــكايت از توييت نگارنــده درباره علت 
درگذشت مرحوم يادگار امام نيز آن چنان كه آمد، پس 
از صدور منع تعقيب از سوى بازپرس محترم دادسراى 
فرهنگ و رسانه، رياســت محترم شعبه 1060 دادگاه 
كيفرى تهران نيز نســبت بــه راى قطعى جهت منع 
تعقيب و ختم پرونده اقدام نمود. رســيدگى مجدد به 
همين پرونده باتوجــه به وحدت اصحاب دعوا، وحدت 

ســبب دعوا و وحدت موضوع دعوا -بيشــتر از آن كه 
نامنصفانه باشــد- بســيار غم انگيز است و مصداق بارز 
بى اعتنايى به موازين قانونى از ســوى نهادى است كه 
خود به مهم ترين ركن براى پاسدارى از موازين قانونى 

تعيين شده است.
4. نگارنده پيشتر نوشــته و اكنون تكرار مى نمايد كه 
حاضر است از نوشته اش درباره ى علت درگذشت مرحوم 
سيد احمد خمينى عذرخواهى كند و آن را پس بگيرد و 
تنها كافى است كه بگويند اگر علت مذكور كذب است، 
چه علت ديگرى وجود داشته است؟ يعنى پاسخگويى 
ساده به مطلبِ -ولو نادرست- مذكور اين قدر سخت و 

ناممكن است كه چاره آن چنين اقداماتى است؟
5. براى اين جانب اين پرسش جدى مطرح است كه اگر 
شاكى اين پرونده در مقام حقوقى برابر با متشاكى عنه 
بود، بازهم اين پرونده عليرغم احكام منع تعقيب قبلى و 

قطعيت يافتن آن در دادگاه ذى صلاح، مورد رسيدگى و 
محكوميت قرار مى گرفت؟

6. از صدر اســلام روايت مى شود كه در حكومت عدل 
حضرت على ع، حتى اميرالمومنين با شهروندى يهودى 
آن چنان در پيشگاه قاضى برابر است كه صرفا به خاطر 
نبود مســتندات راى بر خلاف خودش صادر مى شود و 
راست اش نگارنده نيز بر اين باور است كه در جمهورى 
اســلامى ايران نيز كــه برگرفته از الگــوى زمام دارى 
عادلانه امام نخســت شيعيان است قاعدتا بايد همه در 
برابر قانون برابر باشند نه اين كه -خداى ناكرده- برخى 

برابرتر باشند!
7. بديهى اســت كه براى اين جانب تنها گزينه اعاده ى 
حق نســبت به حكم يادشــده در قوه محترم قضاييه، 

شكايت به همان قوه است.
منبع: انصاف نيوز

فواد حسين وزير خارجه عراق از فراهم كردن مقدمات لازم براى نشست علنى 
بين مقامات ايران و عربستان در آينده نزديك در بغداد خبر داد

,,

حكم دادگاه بلژيك به تعليق انتقال اسداالله اسدى به ايران!
دادگاه تجديدنظر بروكسل روز جمعه با صدور حكمى دولت اين كشور را از انتقال اسد االله اسدى ديپلمات ايران، موقتا 

به حالت تعليق درآورده است.
دادگاه تجديدنظر بروكسل روز جمعه با صدور حكمى دولت اين كشور را از انتقال اسد االله اسدى ديپلمات ايران، موقتا 
به حالت تعليق درآورده است. دادگاه براى نقض اين حكم مبلغ 500 هزار يورو جريمه تعيين كرده است. دو روز پيش، 

پارلمان بلژيك معاهدة استرداد متقابل مجرمين با ايران را به تصويب رسانده بود.
مقرر شده است كه روز چهارشنبه، جلسه استماعى برگزار شود كه دولت بلژيك دلايل اضطرارى بودن انتقال اسداالله 
اســدى را توضيح دهد.اين تحول در حالى صورت مى گيرد كه دو روز پيش، بعد از بحث ها، كشــاكش ها و مخالفت 
گروهى از نمايندگان، پارلمان بلژيك معاهدة استرداد متقابل مجرمين با ايران را به تصويب رساند. اين طرح با 79 رأى 

موافق، 41 مخالف و 11 رأى ممتنع به تصويب پارلمان رسيد.
ايرنا، خبرگزارى رسمى دولت نوشته است: با اين حال به نظر مى رسد كه گروه هاى مخالف براى كشدار كردن موضوع 

و خارج كردن آن از دست قواى مجـريه و ارجاع آن بـه زمين قـوّه قضائيـه بلژيك به تكاپو افتاده اند.
اسداالله اسدى ديپلمات ايرانى سفارت جمهورى اسلامى در اتريش 11 تيرماه سال 1397 درحالى كه ايام تعطيلات 
خود را در نزديكى شهر آشافنبورگ واقع در ايالت بايرن آلمان مى گذراند، با حكم جلبى كه توسط دولت بلژيك در 

اتحاديه اروپا صادر شده بود دستگير شد.
20 تيرماه سال 1398، دادستانى كل آلمان مدعى شد كه وى به يك زوج ساكن در آنتورپ در بلژيك سفارش داده 
تا ميتينگ سالانه منافقين را منفجر كنند.بعد از دستگيرى اسدى كه دبير سوم سفارت ايران در اتريش بود، دولت 
اين كشور با لغو مصونيت ديپلماتيك موجب شد تا آلمان وى را به بلژيك مسترد كند و اكنون بيش از دو سال است 
كه در زندانى در اين كشور به سر مى برد.«كاظم غريب آبادى»، معاون امور بين الملل قوه قضاييه و دبير ستاد حقوق 
بشر در خصوص بى گناهى «اسداالله اسدى» ديپلمات ايرانى تصريح كرده بود: «ايشان از مصونيت ديپلماتيك برخوردار 
است؛ بازداشت ايشان در آلمان و نگهدارى 101 روزه اش در وضعيت نامناسب مغاير با حقوق بين الملل، حقوق بشر 

و كنوانسيون 1963 وين ناظر بر روابط كنسولى بود.»
ناصر كنعانى، سخنگوى وزارت خارجه ايران هم در اين خصوص گفته است: «بازداشت ديپلمات ايرانى يك فرآيند 
كاملا غيرقانونى و نقض فاحش كنوانسيون 1961 وين بوده است. خواست ما از دولت بلژيك اين است ديپلمات ايرانى 
را فورا آزاد و اعاده حيثت كرده و خســارت وارده را جبران كند و نســبت به بدعت گذاشته شده در نقض مصونيت 

ديپلمات ها مسؤوليت خود را قبول كند.»

چه خبر از گشت ارشاد مديران؟
قرارِ رئيس جمهور، گشــت ارشــاد براى مديران بود، اما آنچه در خيابان مى بينيم و كليپ هايش پخش مى شود چيز 
ديگرى است. قرار بر حفظ كرامت همه شهروندان بود و نسق كشيدن از مديران، اما آنچه مى بينيم چيز ديگرى است.

روزنامه جمهورى اسلامى نوشت: «گشت ارشاد خواهيم داشت، اما براى مديران!» اين كليدى ترين جمله اى بود كه 
آقاى رئيسى در تبليغات رياست جمهورى مطرح كرد، جمله اى كه اين روز ها بسيار يادآورى مى شود به ويژه اين روز ها 

كه نوع برخورد برخى افراد اين گزاره را با علامت سؤال هاى بسيارى مواجه مى كند.
وعده هايى، چون افزايش ســرعت اينترنت، عدم فيلترينگ، كاهش ماليات، حركت به سمتِ يك رقمى، ايجاد چهار 
ميليون شغل (سالانه يك ميليون)، آزادى هاى فردى، رفع تحريم ها، احياى برجام، ساختِ چهار ميليون مسكن و… 
را به آينده مى شود حواله داد. ان شااالله در آينده محقق خواهند شد، اما حكايتِ «گشتِ ارشاد» را نمى شود به آينده 

واگذاشت. با خوش بينى صد درصدى هم نمى شود چنين كرد.
قرارِ رئيس جمهور، گشــت ارشــاد براى مديران بود، اما آنچه در خيابان مى بينيم و كليپ هايش پخش مى شود چيز 
ديگرى است. قرار بر حفظ كرامت همه شهروندان بود و نسق كشيدن از مديران، اما آنچه مى بينيم چيز ديگرى است.

اگر مى خواهيم جامعه در مدار اصلاح، گام بردارد و اگر مى خواهيم همه چيز درست شود، آقاى رئيسى به وعده خود 
عمل كند و گشت ارشاد را براى مديران راه بيندازد. آنان كه درست بشوند و مؤمنانه كار كنند، مردم هم به مدار اصلاح 
اقبال بيشترى خواهند داشت. آقاى دولت، از خودش شروع كند. از وعده هايى كه داد. از تعهدهائى كه بر ذمه دارد و 
بســان «شرطِ ضمنِ عقد» بر آن اساس 18 ميليون راى گرفت. اول از همه در گشت ارشاد مديران، راه را بر كسانى 

ببندد كه با نوع رفتارشان مدام به دروازه خودى گُل مى زنند. بعد به ترتيب اولويت، وعده ها را اجرا كند.

مرگ برادر عبدالباقى در ترور 
ايرنا به نقل از يك منبع آگاه در بيمارستان نفت آبادان خبر داد، برادر عبدالباقى كه توسط افراد ناشناس مورد حمله 
مسلحانه قرار گرفت دقايقى قبل فوت كرد.دقايقى قبل تر ، معاون استاندار خوزستان و فرماندار ويژه آبادان گفت: مجيد 
عبدالباقى برادر مالك ساختمان متروپل مورد سوءقصد قرار گرفت.احسان عباسپور افزود: ظهر امروز افراد ناشناس اقدام 
به تيراندازى به مجيد عبدالباقى در مجتمع مسكونى وى كردند.وى اظهار داشت: اين افراد پس از تيراندازى به سوى 
عبدالباقى از محل تيراندازى متوارى شدند.فرماندار ويژه آبادان گفت: وى به بيمارستان نفت آبادان منتقل و به علت 

شدت جراحت وارده تحت درمان و احيا قرار گرفته است.
عباسپور گفت: تحقيقات براى شناسايى افراد تيرانداز آغاز شده است.

خبرویژه درحاشیه
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آيين نامه «واردات خودرو» در دست انداز

افزايش 38 درصدى حقوق بازنشستگان از چه زمانى اجرا مى شود؟

اگرچــه مســئولان وزارت صمــت وعده 
تعيين تكليــف آيين نامه واردات تا پايان 
خرداد و انجام واردات تا شهريور 1401 را 
وعــده داده اند اما هنوز خبرى از تصويب 

آيين نامه در هيات دولت نيست.
به گــزارش روزنامه «صبح امــروز» و به 
نقل از مهر، تقريباً 4 ســال از ممنوعيت 
واردات خودرو مى گــذرد و اگرچه طبق 
وعده دولت قرار بود در خردادماه امســال 
وضعيت واردات خودرو تعيين تكليف و تا 
شهريور ماه خودروهاى خارجى اقتصادى 
وارد كشــور شــوند اما با اين حال هنوز 
خبرى از نهايى شــدن آئين نامه واردات 
نيست و مشخص نيست دليل اين تأخير 
از كجا نشأت مى گيرد. آيا دولت به دنبال 
محدوديت بيشــتر در واردات اســت و يا 
اينكه سياست گذار ارزى با نحوه واردات 

مخالفت كرده است.
به هر حال آنطور كــه فاطمى امين وزير 

صمت وعــده داده بود ايــن آئين نامه تا 
خرداد امسال بايد در هيأت دولت تصويب 
و طى 2 تا 3 ماه بعد از تصويب واردات به 
كشــور انجام شود؛ حتى منوچهر منطقى 
معــاون صنايع حمل و نقــل وزير صمت 
وعده ورود خودرو تا شــهريور ماه را داده 
و گفته است كه «اجرايى شدن اين آئين 
نامه منوط به مصوبه هيئت دولت اســت 
ضمن اينكه بر اساس برنامه ريزى صورت 
گرفته، تا شــهريور 1401 واردات خودرو 

انجام مى شود.»
نيز ضمن  مجلس  نماينــدگان  همچنين 
ابراز تمايل بــه واردات خودرو مى گويند 
كه دولــت بايد هر چه ســريع تر در اين 
باره تصميم گيرى كند؛ مصطفى طاهرى 
رئيس كميسيون صنايع و معادن مجلس 
تاكيد مى كند كه «ابلاغ آئين نامه واردات 
خودرو در اختيار دولت است و هيچ منع 
قانونــى ندارد بايد آئيــن نامه مربوطه در 

دولت تصويب و ابلاغ شود.»
بلاتكليفى در واردات خودرو در حاليست 
كه طبق گفتــه بازيگران بــازار خودرو، 
اين بازار طى 2 ماه گذشــته در كما فرو 
رفته است زيرا خريدار و فروشنده منتظر 
تعيين تكليف واردات خودرو هســتند و 

فعاليتى در بازار نمى كنند.
اتحاديــه  رئيــس  موتمنــى  ســعيد 
خودرو  فروشــندگان  و  نمايشــگاه داران 
تهــران به مهر مى گويــد: در حال حاضر 
همه طرف ها در بازار خودرو چه فروشنده 
و چه خريدار منتظر تعيين تكليف واردات 
هســتند از ايــن رو حتى نوســانات نرخ 
دلار هــم روى قيمت هاى خودرو تأثيرى 

نگذاشته است.
نكته قابل توجه آنكه حتى با گذشت يك 
ماه از تابســتان كه به طور معمول فصل 
خريد و فروش خودرو اســت باز هم بازار 
خــودرو تكان نخورده و در ركود به ســر 

مى بــرد؛ موتمنى در اين ارتباط مى گويد: 
خروج مصرف كنندگان از بازار در شرايط 
فعلى يك امر طبيعى است زيرا متقاضيان 
ترجيــح مى دهند صبر كننــد تا واردات 
خودرو انجام شود و سپس اقدام به خريد 

خودرو بــا كيفيت بهترى كنند و يا اينكه 
با ريزش قيمت ها، خودرو با قيمت بهترى 
بخرند. بنابراين به نظر مى رســد تا زمان 
انجام واردات خودرو، بلاتكليفى بازار ادامه 

خواهد داشت.

پس از گذشــت 4 ماه از ســال 1401، با 
وجود اين كه رييس مجلس مصوبه دولت 
را  بازنشســتگان  افزايــش حقوق  درباره 
ابطال كرد، اما هنوز واكنش دولت به اين 

موضوع مشخص نيست.
به گزارش روزنامه «صبح امروز» و به نقل 
از خبرآنلايــن، روز گذشــته يك خبر به 
نقل از نايب رييس كميســيون اجتماعى 
مجلس منتشــر شــده بود كه معاون اول 
رئيس جمهور با اصلاح مصوبه دولت، ابلاغ 
كرد بازنشســتگان تامين اجتماعى به جز 
حداقل بگيــران، افزايش حقوق 38درصد 

به اضافه 515هزار تومان را داشته باشند.
ولى اسماعيلى در گفت وگو با صداوسيما 
خبر داده بود: بر اســاس اين اقدام دولت، 
اين گــروه از بازنشســتگان مــرداد ماه 
حقوقشان را بر مبناى مصوبه شوراى عالى 

كار دريافت مى كنند.
انا بلافاصله او «خبر منتشــر شده از قول 

خودش» را دربــاره اصلاح مصوبه حقوق 
بازنشستگان تأمين اجتماعى تكذيب كرد.

اســماعيلى توضيح داد: امروز خبرى در 
فضاى مجازى به نقل قول يكى از دوستان 

در مجلس منعكس شد و بر اساس همان 
خبر گفتم معــاون اول همان افزايش 38 
درصدى را ابلاغ كرده است. اما پس از آن 
تماس گرفتم و از مشــاور اصلى رسانه اى 
آقاى مخبر پرسيدم، او ابلاغ اين مصوبه را 
تكذيــب كرد؛  تكذيبيه خبر قبلى را اعلام 

مى كنم.
بنا به اين گزارش، روز چهارشــنبه هفته 
گذشته محمدباقر قاليباف، رييس مجلس 
در نامــه اى مصوبه هيات دولــت درباره 
حقــوق بازنشســتگان را مغاير بــا قانون 

تشخيص داد.
در مصوبــه مورد اشــاره كــه در ماه هاى 
گذشــته منشــا اختلاف ميان گروهى از 
بازنشستگان ســازمان تامين اجتماعى با 
هيات دولت شــد، مستمرى بازنشستگان 
غيرحداقــل بگيــر به ميــزان 10 درصد 
افزايش يافــت. اين درحالى بود كه پيش 
از اين قرار بــود دريافتى اين كارگران به 

ميزان 38 درصد افزايش يابد.
البته براى مســتمرى بگيران حداقلى بگير 
ســازمان تامين اجتماعى، دولت موافقت 
خود را بــا افزايــش 57 درصدى حقوق 
بازنشســتگى اعــلام كــرده و در نتيجه 
مستمرى اين افراد به ميزان 5.8 ميليون 

تومان شده بود.
در همين رابطه، محمدرضا پورابراهيمى، 
اقتصادى مجلس گفته  رييس كميسيون 
بود: اكنــون دولت مكلف اســت مجددا 
مصوبه هيات امناى صندوق بازنشستگان 
تامين اجتماعى و شــوراى عالى كار را در 

دستور كار قرار دهد.
وى متذكر شده بود: اميدواريم اين اقدام 
مجلس در لغو مصوبــه هيات وزيران اين 
فضا را فراهم كند كه دولت با 38 درصدى 
موافقت كند و هر چه ســريع تر پرداخت 
حقــوق بازنشســتگان در كشــور با عدد 

جديد انجام شود.

ممنوعيت واردات برنج لغو شد
طبق اعــلام معاون گمرك ايران ممنوعيت 
فصلــى واردات برنج در ســال جارى لغو و 
اجرايى نخواهد شــد؛ بر اين اساس واردات 

اين كالا به روال قبل ادامه دارد. 
بــه گزارش روزنامه «صبح امروز» و به نقل 
از ايســنا، آن طور كه فرود عسگرى؛ معاون 
امور گمركى گمرك ايران - به ايســنا اعلام 
كرده اســت طبق تصميم سى امين نشست 

ســتاد تنظيم بازار  و بر اســاس پيشــنهاد وزارت جهاد ممنوعيت فصلى برنج در 
سال جارى لغو شد. 

به گفته وى لغو ممنوعيت فصلــى واردات برنج امروز همزمان با اول مردادماه به 
گمركات اجرايى ابلاغ شد.

در اين رابطه يادآور مى شــود براساس بند 8 مندرجات ذيل يادداشت فصل دهم 
قانون مقررات صادرات و واردات، ترخيص برنج در فصل برداشــت ممنوع و زمان 
اين ممنوعيت از اول مردادماه هر ســال تا پايان آبان ماه همان ســال تعيين شده 

است.
اما با توجه به وضعيت بازار داخل و افزايش قيمت ها، از مدتى قبل مذاكرات براى 
لغو ممنوعيت واردات در سال جارى در جريان بود و واردكنندگان خواستار ادامه 

روند واردات بودند. 
در ســال گذشــته نيز با توجه به وضعيت واردات برنج  و هشدارهايى كه در مورد 
افزايش قيمت وجود داشــت، رايزنى بسيارى در مورد لغو ممنوعيت انجام ولى با 

آن موافقت نشده بود.

شرايط اتباع خارجى براى دريافت خدمات 
بانكى اعلام شد

رئيس كل بانك مركزى شــرايط لازم براى 
اتباع خارجى جهت دريافت خدمات بانكى 

را اعلام كرد.
بــه گزارش روزنامه «صبح امروز» و به نقل 
از ايســنا، على صالح آبادى ، درباره شرايط 
خدمات رسانى شبكه بانكى به اتباع خارجى 
اظهار كرد: اتباع خارجى خدمات بانكى را 

طبق مقررات دريافت مى كنند.
وى تاكيد كرد: مســاله مهم در مورد اتباع خارجى اين اســت كــه آنها بايد كد 
مخصوص و مجوز وزارت كشور را داشته باشند تا بتوانند از خدمات بانكى استفاده 

كنند.
به گزارش ايسنا، در روزهاى گذشته برخى از اتباع غير ايرانى اعلام كرده بودند كه 
براى اســتفاده از اينترنت بانك و همراه بانك در برخى ها بانك ها با مشكل مواجه 
شــده اند. در ادامه، اين موضوع از بانك مركزى مورد پيگيرى قرار گرفت كه اعلام 
شــد خدمات مبتنى بر كارت، خريد اينترنتى و انتقال وجه از طريق پايا (تا سقف 

10 ميليون تومان ) براى كليه اتباع خارجى همچنان در دسترس است .
 اين در حالى اســت كه بر اســاس اسنادى كه در اختيار ايســنا قرار گرفت، در 
راســتاى مبارزه با پولشويى و تامين مالى تروريســم، برخى محدويت ها در ارائه 
خدمات بانكى به اشــخاص حقيقى خارجى به طور موقت اعمال شده و تا اطلاع 

ثانوى ممنوع است كه شامل موارد زير است: 
1- افتتاح حساب ارزى و ريالى (انفرادى و مشترك) اعم از قرض الحسنه جارى و 

پس انداز، سپرده كوتاه مدت و بلند مدت.
2- حواله انتقال هر گونه وجه، اعم از درون بانكى و بين بانكى از مبدا حساب هاى 

اشخاص حقيقى خارجى.
3- حواله انتقال هر گونه وجه، اعم از درون بانكى و بين بانكى به مقصد حساب هاى 

اشخاص حقيقى خارجى.
همچنين اعلام شد كه اســتفاده از كارت به كارت تا 10 ميليون تومان، تراكنش 
درون شــعبه بانكى (پايا) تا ســقف 100 ميليون تومان و خريد با كارتخوان مثل 
ايرانيان تا سقف 50 ميليون تومان براى اتباع خارجى، فراهم است. البته، استفاده 
از ايــن امكانات فقط در داخل ايران ممكن اســت و هر يــك از اتباع كه كد يكتا 

بگيرند خدمات بانكى براى آنها به صورت عادى ارائه مى شود.

استقبال سرد مردم و ركود بازار
بررســى وضعيت قيمت كالاهاى اساسى و 
اقلام ضرورى خانوار در هفته اول مردادماه 
حاكى از ثبات نسبى قيمت اكثر كالاهاست 
ضمــن اينكــه گرانى قيمت هــا منجر به 
كاهش اســتقبال مردم و ركود بازار شــده 

است.
بــه گزارش روزنامه «صبح امروز» و به نقل 
از مهر، بررســى وضعيــت قيمت كالاهاى 
اساسى و اقلام ضرورى خانوار در هفته اول 

مردادماه حاكى از ثبات نســبى قيمت اكثر كالاهاست ضمن اينكه گرانى قيمت ها 
منجر به كاهش استقبال مردم و ركود بازار شده است.

براين اســاس قيمت مرغ نسبت به هفته گذشــته با حدود 4 هزار و 300 تومان 
كاهش به 54 هزار تومان رســيده است. براين اســاس رب گوجه فرنگى كه طى 
دو ماه گذشــته، بازار پر تنشى داشته همچنان كمياب است و قيمت آن در برخى 
مناطق حتى از 45 هزار تومان هم گذشــته و هر قوطى 800 گرمى آن به قيمت 

48 هزار تومان نيز به فروش مى رسد.
در اين راستا، فروشــندگان زيادى از كاهش تقاضا در بازار براى كالاهاى مختلف 

اعم از مرغ، گوشت قرمز، شكر، روغن و برنج خبر دادند.
اين در حالى است كه كارشناسان پيش از حذف ارز 4200 تومانى و اصلاح نظام 
يارانــه اى به دولتمردان درباره كاهش قدرت خريد مردم هشــدار داده و از دولت 
خواســته بودند براى افزايش قدرت خريد مردم برنامه ريزى لازم را داشته باشند 
چــرا كه اگر مصرف كننده نتواند كالا را بخرد، محصول روى دســت توليدكننده 

مى ماند و توليد دچار مشكل مى شود.

واكنش همتى به توافق روبل-ريال
رئيس كل اسبق بانك مركزى گفت: تنوع 
ارزى خوب است، اما رفع تحريم و استفاده 
از بانكــدارى بين الملل براى كاهش هزينه 
مبادله و كســب سالانه حداقل 40 ميليارد 
دلار درآمد نفتى از دست رفته مهم تر است.
به گزارش روزنامه «صبح امروز» و به نقل از 
خبرآنلاين، عبدالناصر همتى در يادداشتى 
در فضاى مجازى نوشت: استفاده از ارزهاى 

ملى خريداران نفت و گاز ايران سال هاست كه برقرار است.
وى افزود: دلار مدت هاست در مبادلات ايران با روسيه و تركيه استفاده نمى شود.
رئيس كل اسبق بانك مركزى تصريح كرد: تنوع ارزى خوب است، اما رفع تحريم 
و استفاده از بانكدارى بين الملل براى كاهش هزينه مبادله و كسب سالانه حداقل 

40 ميليارد دلار درآمد نفتى از دست رفته مهم تر است.

خبر

نگاهیبهپسرفتبزرگیكواحدپولیاثرگذاردراقتصاد؛

یكافتتاریخیبرای«یــورو»
قيمت يورو در برابــر دلار همين اواخر 
بــه پايين ترين ميزان خــود از ابتداى 
دهــه 2000 ميــلادى (يــا در واقع از 
ابتداى معرفى يورو به عنوان يك واحد 
پولى) رسيد. در ايران بسيارى اين روند 
را يك پس رفــت بزرگ بــراى يورو و 
اقتصاد اتحاد اروپا فرض كردند و اينكه 
تركش هاى جنــگ اوكراين بالاخره كار 

خودشان را كردند.
به گزارش روزنامــه «صبح امروز» و به 
نقل از تجــارت نيوز، اقتصــاد اروپا به 
معناى واقعى كلمه دچار بحران شــده 
و اين بحران مى تواند ســال ها هم ادامه 
داشــته باشــد، اما وضعيت براى قاره 
سبز در مقايســه با معيارهاى «بحران 
اقتصادى» كه ما در ايــران به آنها خو 
گرفته ايــم، آن قــدر هــم نگران كننده 

نيست.
اما چــه بر ســر اقتصاد اروپــا خواهد 
آمد؟ آيا اروپا در حال افول اســت و آيا 
نگه داشــتنِ يورو زير تشك و زير فرش، 
همچنان يــك انتخــاب منطقى براى 
ايرانى هايى است كه به دنبال جلوگيرى 

از افت ارزش دارايى هاى شان هستند؟
جنگ همه چيز را تغيير مى دهد

جنگ ها معمــولا جرقه تغييرات بزرگى 
را در تاريخ مى زننــد و به همين دليل 
بزنگاه هايى هســتند كه ممكن اســت 

«ورق در آنها برگردد».
اقتصاد آمريكا پيــش از جنگ جهانى 
دوم هم بزرگ ترين اقتصــاد دنيا بود، 
اما نابــودى زيرســاخت هاى غول هاى 
اروپــا (بريتانيــا، آلمان و  اقتصــادى 
فرانســه) در فرداى جنــگ، آمريكا را 
واقعا به يكه تاز اقتصاد جهانى بدل كرد. 
(اقتصاد اتحاد جماهير شوروى هنوز تا 
رقابت شانه به شــانه با اقتصاد آمريكا 

زمان نياز داشت.)
«جنــگ كره» هم هميــن نقش را در 
شبه جزير كره داشت: به دنبال جنگ، 
دو كشــور «كــره شــمالى» و «كره 
جنوبى» شــكل گرفتند و نزاع اين دو 

تا همين امروز ادامه دارد.
حمله آمريكا به عراق و سقوط حكومت 
صدام حســين هم راه را براى افزايش 

نفوذ ايران در عراق فراهم كرد.
و حــالا، جنــگ در اوكرايــن، زمينه 
را بــراى تغييرات گســترده در جهان 
آماده كرده اســت: اقتصاد اروپا ممكن 
اســت به دام ركــودى طولانى مدت 
بيفتد؛ كشــورى مانند قطر ميخ خود 
را در زنجيــره تاميــن گاز در جهــان 
محكم تر كوبيده؛ شــكاف ميان آمريكا 
و متحدانش مانند عربســتان سعودى 
گسترش پيدا كرده و ايران هم اى بسا 
بتواند فشــار تحريم ها را در اين ميانه 

روى اقتصادش سبك كند.
يك افت تاريخى براى يورو

حــالا هم يكى از همــان «لحظه ها» يا 
بزنگاه هــاى تاريخى اســت كه ممكن 
اســت چيزهايى براى هميشه يا براى 

طولانى مدت تغيير كنند.
يــورو (واحد پــول اروپايى)، در ســال 
1999 ميلادى متولد شــد، اما تا پيش 
از ســال 2002 ميلادى، هنوز سكه و 
اســكناس يورو وجود نداشت و هر چه 
بــود، حضور اين واحــد پولى جديد در 

محاسبات يارانه اى بود.
كمترين نــرخ يورو در برابر دلار هم در 
همان برهه زمانى (كه هنوز اســكناس 
و ســكه يورو وجود خارجى نداشت) به 

ثبت رسيد: در سال 2000 ميلادى، هر 
يورو به 0.82 دلار رســيد و اين ركورد، 

فعلا شكسته نشده است.
حدود يك هفته پيــش از نگارش اين 
متن، يــورو و دلار به برابــرى قيمتى 
رســيدند، يعنى يك يــورو برابر با يك 
دلار شد. اين هم بسيار كم سابقه بود و 

در دو دهه گذشته رخ نداده بود.
حالا (در لحظه نگارش متن) اما قيمت 
يورو اندكى افزايش پيدا كرده و هر يورو 
برابر اســت با 1.03 دلار. در واقع، هنوز 
هم به بــه تقريب يورو هم قيمت با دلار 

است.
«يورو»: پولى كه در خطر است

اصلى تريــن دليل چنيــن افت قيمتى 
براى يــورو، بروز جنــگ در اوكراين و 
انرژى است كه  شكل گيرى يك بحران 
ســخت تر از هر جايــى در دنيا، اقتصاد 

اروپا را در هم فشرده است.
آمريكايى هــا كــه هــم گاز و هم نفت 
توليد مى كنند و در هر دو مازادِ مصرف 
داخلى هم دارند، صرفا با افزايش قيمت 
انــرژى رو به رو شــده اند، اما وضعيت 

بحرانى ندارند.
در اروپا (و به ويژه در كشورهايى مانند 
آلمــان) امــا صحبــت از «جيره بندى 
انرژى» در زمســتان امســال در ميان 
اســت و بســيارى از صنايع در آستانه 

ورشكستگى قرار دارند.
اگر اقتصادهاى بــزرگ اروپايى (آلمان، 
فرانسه، ايتاليا و اســپانيا) دچار بحران 
شــوند، اين بحران به ســرعت به كل 
منطقه يورو و بعد هــم به كل اتحاديه 
اروپا كشيده مى شود و البته بقيه جهان 

را هم بى نصيب نمى گذارد
قيچى دو لبه: تورم و ركود

در واقــع علــت اصلى كاهــش قيمت 
يــورو در مقابــل دلار (و ارزهاى ديگر) 
چشم انداز بروز ركود اقتصادى در اروپا 

است.
  (ECB)«همزمان، «بانــك مركزى اروپا
قصد دارد نــرخ بهره را افزايش بدهد تا 
از تورم بســيار كم سابقه در اقتصادهاى 
اروپايــى بكاهد. افزايش نــرخ بهره به 
اين معنى اســت كه شركت ها دشوارتر 
بنابرايــن،  و  بگيرنــد  وام  مى تواننــد 

وضعيت شان سخت تر مى شود.
از آن سو، با افزايش نرخ بهره، شهروندان 
اروپايى هــم كمتر خرج خواهند كرد و 

اين به نوبه خود به ركود دامن مى زند.
در واقع، مشكل اقتصاد اروپا مانند يك 
تيغ دولبه، يا يك قيچى است كه از دو 
ســو مى برُد: ناچارند به دليل اوج گيرى 
تورم، نــرخ بهــره را بالا ببرنــد اما با 
اروپايى  اقتصادهاى  بهره،  نرخ  بالابردن 

ممكن است به دام ركود بيفتند.

اصلیتریندلیلچنین
افتقیمتیبراییورو،
بروزجنگدراوكراینو
شكلگیرییكبحرانانرژی
استكهسختترازهرجایی
دردنیا،اقتصاداروپارادر
همفشردهاست
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هشدار پليس فتا نسبت به كلاهبردارى 
درپوشش فروش فورى و خارج از نوبت خودرو

رئيس پليس فتاى تهران بزرگ نســبت به كلاهبردارى از شــهروندان در پوشــش 
فروش فورى يا خارج از نوبت خودرو 

هشدار داد.
ســرهنگ داود معظمى گودرزى در 
گفت وگو با ايســنا، با توجه به انتشار 
اخبارى در خصــوص تصميم جديد 
وزارت صمت درباره فعاليت ســامانه 
يكپارچــه فروش خــودرو و تصميم 
به حذف قرعه كشــى بــراى فروش 
برخــى از محصــولات شــركت هاى 

خودروســازى گفت: اخيرا در مواردى مشاهده شده كه افراد سودجو و فرصت طلب 
فضاى مجازى كه از هربهانه اى براى سوءاســتفاده و كلاهبردارى از مردم اســتفاده 
مى كننــد، تحركاتى را در اين زمينه انجــام داده اند كه گزارش هاى آن به پليس فتا 
واصل و به ســرعت نيز با آن برخورد شده است. اما لازم است شهروندان نيز نسبت 

به اين اقدامات هوشيار باشند.
وى با بيان اينكه مجرمان سايبرى در اين روش ادعاهاى مختلفى را مطرح مى كنند 
كه تمام آن ها كذب است، گفت: از جمله اين موارد مى توان به ادعاهاى نظير ثبت نام 
كاربران با تضمين برنده شدن در قرعه كشى، ثبت نام و دريافت فورى خودرو، ثبت نام 
در ســايت بدون قطعى و اختلال و ... اشــاره كرد. در تمــام اين روش ها هدف اين 
افراد كلاهبردارى و ســودجويى اســت. از اين رو لازم است اگر شهروندان با چنين 
تبليغات يا پيام هايى مواجه شدند كه به آنان چنين وعده هايى داده شده بود، به آن 
توجهى نكنند، چرا كه در نهايت اين مواردمنجر به تخليه موجودى حساب بانكى يا 

سوءاستفاده از اطلاعات آنان خواهد شد.

روش هاى كلاهبردارى در پوشش ثبت نام خودرو
رئيس پليس فتاى پايتخت به تشريخ برخى از شيوه هاى كلاهبردارى اين افراد اشاره 
كرد و افزود: ممكن است افراد سودجو با حضور در كافى نت ها و يافتن افراد سالمند 
و ناآشنا به خريدهاى آنلاين، اقدام به سوءاستفاده از اطلاعات هويتى و كارت بانكى 
آنان كنند. در اين خصوص لازم اســت كه شهروندان از اعتماد به افراد غريبه پرهيز 

كنند و امور اين چنينى خود را را كمك افراد معتمد انجام دهند.
معظمى گودرزى افزود: همچنين در مواردى مشــاهده شــده كه كلاهبرداران ادعا 
مى كنند، لينك هاى كمكى براى ثبت نام ســريع خــودرو را در اختيار دارند، غافل 
از اينكه اين ســايت ها صفحات فيشــينگ بوده و اطلاعات هويتــى و كارت بانكى 
شــهروندان را به ســرقت مى برد و در حقيقت افرادى كه به اين ســايت ها مراجعه 
كنند، هيچ قراردادى با شــركت هاى خودروســازى ندارند. از اين رو به شــهروندان 
هشــدار مى دهم كه اولا از بازكردن لينك هاى اينچنينــى پرهيز كنند وثانيا حتما 
آدرس ســامانه هاى خريد و فروش را با آنچه كه در رســانه هاى رســمى اعلام شده 

تطبيق دهند.
وى با اشاره به شيوه ديگر مجرمان سايبرى گفت: در اين شيوه افراد اقدام به تبليغ 
در فضاى مجازى و خصوصا پيام رســان هايى مانند تلگرام و واتس آپ كرده و زمانى 
كه افراد با آنان تماس مى گيرند مبلغى را تحت عنوان دستمزد دريافت مى كنند، اما 

پس از مدتى ديگر به تماس كاربران پاسخى نمى دهند.
رئيس پليس فتاى تهران بزرگ از شــهروندان خواســت كه هرگونه اخبار مربوط به 
خريد و فروش و ثبت نام براى خريد خودرو را در رسانه هاى معتبر كشور و همچنين 
ســايت رسمى شركت هاى خودروســازى و وزارت صمت جستجو كنند و از اعتماد 
به افراد غريبه و لينك هاى ناشــناس پرهيز كنند و در صورت مواجه شــدن با موارد 

مشكوك مراتب را به پليس فتا اطلاع دهند.  

براى دريافت «هديه ازدواج» نيازى به مراجعه 
به شعب تامين اجتماعى نداريد

در  تأمين اجتماعــى  بيمه شــدگان 
صــورت داشــتن 2 ســال ســابقه 
اول،  ازدواج  بيمه پردازى در هنــگام 
هديه نقــدى ازدواج معادل يك ماه 
حقوق مبناى كسر حق بيمه دريافت 
مى كننــد و اگر زن و شــوهر هر دو 
اين  باشند،  تأمين اجتماعى  بيمه شده 
هديه بلاعوض به هر دو نفر پرداخت 
مى شود. در ســال 1400 حدود 98 

درصد كمك هزينه هاى ازدواج به صورت «غيرحضورى» و بدون مراجعه بيمه شــده 
به شعب تامين اجتماعى پرداخت شده است.

به گزارش ايسنا، طبق ماده 85 قانون تأمين اجتماعى، كمك هزينه ازدواج به عنوان 
يكى از تعهدات سازمان تأمين اجتماعى به عنوان هديه به بيمه شدگان اجبارى واجد 

شرايط كه براى بار اول تشكيل خانواده مى دهند، پرداخت مى شود.
بيمه شدگان براى دريافت كمك هزينه ازدواج لازم است شرايطى داشته باشند. يكى 
از شــرايط مهم براى دريافت اين كمك هزينه، وجود سابقه لازم است به نحوى كه 
بيمه شــده ظرف 5 ســال قبل از تاريخ ازدواج، حداقل به مدت 720 روز سابقه كار 
داشته و حق بيمه اين مدت از سوى كارفرما پرداخت شده باشد .از ديگر شرايط لازم 
براى دريافت كمك هزينه ازدواج ســازمان تأمين اجتماعى اين اســت كه در تاريخ 
ازدواج، رابطه اســتخدامى بيمه شده با كارفرما قطع نشده باشد و ازدواج دائم بوده و 

در دفتر رسمى ازدواج ثبت شده باشد.
ميزان كمك هزينه ازدواج برابر اســت با مجموع حقوق و مزاياى مشمول كسر حق 
بيمه ظرف 2 ســال قبل از تاريخ ازدواج تقسيم بر 24 و در صورتيكه مبلغ محاسبه 
شــده كمتر از حداقل دســتمزد تاريخ ازدواج باشــد، مبلغ قابل پرداخت به حداقل 

دستمزد سال وقوع عقد افزايش مى يابد.
در صورتى كه زن و شــوهر هر دو بيمه شــده ســازمان تاميــن اجتماعى و واجد 
شرايط باشــند، پرداخت كمك هزينه ازدواج به هر دو نفر انجام مى شود. همچنين 
بيمه شــدگان تامين اجتماعى كه ســال هاى قبل ازدواج كرده اند و در زمان ازدواج 
شرايط فوق را داشــته اند و كمك هزينه مذكور را دريافت نكرده اند، مى توانند براى 

دريافت آن اقدام كنند.
براى ارائه درخواســت دريافت كمك هزينه ازدواج، نيــازى به مراجعه حضورى به 
شــعب تأمين اجتماعى نيســت بلكه اين خدمت در ســامانه غيرحضورى سازمان 
تأمين اجتماعــى موجود اســت و بيمه شــدگان متقاضى مى توانند بــا ورود به اين 
ســــامانه به آدرس: es.tamin.ir و مراجعه به منوى بيمه شــدگان/ حمايت هاى 
كوتاه مدت/ درخواســت كمك هزينه ازدواج، صرفاً با ورود اطلاعات تاريخ عقد و كد 

ملى همسر، درخواست خود را براى دريافت اين كمك هزينه ثبت كنند.
به گزارش روابط عمومى ســازمان تامين اجتماعى، گفتنى اســت به موجب گزارش 
مديريت آمار، اطلاعات و محاســبات سازمان تأمين اجتماعى، تعداد درخواست هاى 
بهره منــدى از هديه ازدواج در ســال 1400 نزديك به يكصــد هزار مورد كه از اين 
تعداد،  فقط 1484 فقره درخواست به صورت حضورى و حدود 91 هزار و 500 مورد 
درخواست به صورت غيرحضورى ارائه شده كه براين اساس 98 درصد در خواست ها 

به صورت غيرحضورى و بدون مراجعه بيمه شده به شعب سازمان ارائه شده است. 
براســاس اين گزارش، جمع مبالغ پرداختى در ســال گذشته از محل هديه ازدواج، 
معــادل 322 ميليارد تومان بوده كه بيشــترين  وكمترين مبالغ پرداخت شــده در 
ســال1400بابت هديه ازدواج به ترتيب مربوط بــه ادارات كل تامين اجتماعى غرب 

تهران بزرگ و خراسان شمالى بوده است.

خبر

خیانتهمسربایدازدیگرانپنهانبماندیاآشكارشود؟
براى بعضى افراد خيانت همسر تير خلاص 
به زندگى مشــترك اســت، اين در حالى 
اســت كه عده اى ديگر تصميم مى گيرند 
فرصت جبران به طرف مقابلشان داده و به 
دنبال راه حل براى ساختن دوباره زندگى 
خود باشــند اما توصيه كارشناسان بعد از 

مواجهه باخيانت همسر چيست؟
در دنياى امروز، ادامه رابطه با كســى كه 
خيانت كــرده مى تواند كاملاً بحث برانگيز 
باشــد. برخى از افراد معتقدند كه خيانت 
همسر به معناى پايان يك رابطه نيست و 
برخى ديگر از شدت خشم و نفرت، بهترين 
راه را طلاق مى دانند اما حقيقت اين است 
كه برخورد درست با خيانت همسر آن هم 
زمانى كه خود عصبانى و دل شكسته ايد، 
كار خيلى سختى خواهد بود و افراد اغلب 
در چنين شرايطى آن قدر درگيرى ذهنى 
و عاطفــى دارند كــه نمى دانند چه كارى 
بايــد انجام دهند؛ به هميــن منظور ما با 
كمك كارشناسان متخصص در اين حوزه 
به بررســى مواجهه باخيانت همسر از بعُد 

روانشناسى، اسلامى و حقوقى پرداختيم.
رفتــار و اعمالــى كه خيانت محســوب 
مى شوندگاهى بعد از افشاى خيانت، فرد 
خيانت كار درصدد ســرپوش گذاشتن بر 
روى اشــتباهات خود برمى آيد و گاهى با 
انگ شكاك و حساس بودن به طرف مقابل 
سعى در توجيه خود مى كند اما اينكه چه 
رفتار و اعمالى خيانت محسوب مى شود، 
موضوعى اســت كه كارشناسان در گفت 
و گــو با خبرنگار ايرنا دربــاره آن توضيح 
مى دهند. تعريف خيانت ازنظر روانشناسى، 

اسلامى و حقوقى كمى متفاوت است.
دكتر زهره شــفيعى، روانشناس و درمانگر 
خانواده و استاد دانشگاه در تعريف خيانت 
از بعُد روانشناسى مى گويد: «هر عملى كه 
جزء خط قرمزهاى همســر به شمار آيد و 
به صورت پنهانى و بدون اطلاع همسر انجام 
شــود و فرد بداند كه انجام اين كار منجر 
به ناراحتى همســرش مى شــود، خيانت 
محسوب مى شــود. در بعضى از رويكردها 
هم خيانت را فقط رابطه جنسى مى دانند و 
مابقى رابطه ها را بى وفايى محسوب مى كنند 

اما تعريف اول بسيار معتبرتر است.»
حجت الاسلام حسين محمودى، كارشناس 
مذهبى خانواده و اســتاد دانشگاه خيانت 
در اســلام را اين گونه تعريف مى كند: «از 
منظر دين هر نوع رابطه غيرشرعى خيانت 
محسوب مى شود حتى نگاه شهوت انگيز 
به نامحــرم ولى رابطه ى مشــروع مانند 
«ازدواج موقت» با شرايط خاص كه آسيبى 
به ســلامت روانى و مالى خانــواده نزند، 

خيانت نيست.»
محمدجــواد بابايــى، وكيــل پايه يــك 
دادگسترى نيز دراين باره مى گويد: «اساساً 
در متون و قوانين مربوط به حوزه خانواده 
كلمه «خيانت» وجود ندارد و بجاى آن از 
كلماتى مانند ســوء معاشرت و سوء رفتار 

استفاده شــده اســت. در قانون مجازات 
اســلامى نيز موضوع خيانــت زوجين به 
يكديگر به صورت مســتقل جــرم انگارى 
نشده وليكن ارتكاب هر يك از جرائم منافى 
عفت مانند انواع زنا، لواط، مساحقه، رابطه 
نامشــروع يا منافى عفت غير زنا به صورت 
فيزيكى و در مواردى حتى به صورت تلفنى 
يا مجازى توسط هر يك از زوجين مصداق 
بارز سوء معاشــرت محسوب مى شود كه 
البته در اين موارد صــرف ادعا در دادگاه 
خانواده كافى نبوده و اثبات تحقق هر يك 
از جرائم فوق آن هم در دادگاه صالح ملاك 

عمل است.»
نحوه مواجهه صحيح با خيانت همسر

قطعــاً زن يا مــردى كه از همســر خود 
خيانــت مى بيند وارد يــك بحران بزرگ 
مى شــود، انواع احساســات بد را تجربه 
مى كنــد و فكرهاى زيــادى مانند تلافى 
كردن، آبروريزى يا طلاق به ذهنش خطور 
مى كند اما اين  يك امر ثابت شده است كه 
تصميم گيرى در شرايط بحرانى نتيجه اى 
جز پشيمانى به بار نمى آورد؛ پس در چنين 

شرايطى چه بايد كرد؟
دكتــر شــفيعى، روانشــناس خانــواده 
معتقــد اســت: «بعد از افشــاى خيانت، 
فرد آســيب ديده نياز بــه تخليه هيجان 
منفى مثل غم يا خشــم دارد و انكار فرد 
خيانت كار آسيب روانى بيشترى را متوجه 
فرد آسيب ديده مى كند لذا توصيه مى كنم 
زوجيــن در اولين فرصت با همين بحران 

اقدام به مشاوره كنند.»
او ادامــه مى دهد: «تــا زمانى كه خيانت، 
علت هــاى خيانــت، افــكار، ذهنيت ها و 
طرحواره هــاى هــر دو و رابطــه دو نفر 
بررسى نشود، زوج براى بخشش يا طلاق 

نمى توانند تصميم بگيرند.»
خيانت همسر را پنهان نگه داريد

متأســفانه گاهى فرد آسيب ديده به دليل 
شــرايط بحرانى و ناتوانى در حل مشكل 
بهترين راه حل را در ميان گذاشتن مسئله 
خيانت بــا اطرافيان مى داند درحالى كه به 
گفته شفيعى، اين كار اشتباه است. خيانت 
همســر بايد پنهان بماند تا زوج تصميم 
نهايى براى رابطه را بگيرند؛ اگر بنا بر ادامه 
رابطه بود، اين موضوع براى هميشــه بايد 

پنهان بماند.
اين مسئله در اسلام هم ثابت شده و اصل 
بر عدم پوشــش و عدم انتشار اين موضوع 
است. حجت الاســلام محمودى دراينباره 
مى گويد: «قرآن كريم در آيه 187 ســوره 
بقره، رابطه همســران را به لباس تشبيه 
 « مى كند «هُنَّ لبِاسٌ لكَُمْ وَ أنَتُْمْ لبِاسٌ لهَُنَّ
يعنى زن و شوهر هم زينت و هم پوشش 
يكديگرند يعنى همان گونه كه لباس انسان، 
زشتى هاى بدن را مى پوشاند، همسران نيز 
بايستى زشتى ها و بدى هاى هم را بپوشانند 

و آبرودارى كنند.»
او ادامه مى دهد: «متأســفانه ما شاهد آن 

هستيم كه در خانواده هاى جوان، زوجين 
به خصوص زنان به محض مشاهده ى اولين 
خطاى همسرانشــان حتى در حد رابطه 
كلامى در فضاى مجازى، آن را جار مى زنند 
و با خانواده خود مطرح مى كنند و منزل را 
ترك كرده و با رفتار احساسى و هيجانى و 
عجولانه ى خود، زندگى خود را به فروپاشى 
مى كشــانند. درحالى كه اصل مهم حفظ 
زندگى اســت و نبايد به محض مشاهده ى 
خيانت همســر، قيد همه چيز زده شــود 
بلكه بايد رابطه زن و شــوهر ترميم گردد؛ 
به ويژه اگر اولين بار است كه چنين خطايى 
از همسر سر مى زند و تكرارشونده نيست.

اين توصيه درصورتى كه پاى فرزند در ميان 
باشد، به مراتب مهم تر و لازم تر است.»

اين كارشــناس مذهبى خانــواده تأكيد 
مى كند: «بايد با مشورت مشاورين خبره، 
زندگى را اصلاح كرد و علل و عوامل خيانت 
را از بين برد و نبايد با خانواده مطرح كرد 
چراكه خانواده نيز احساســى مى شوند و 
ممكن است رفتارى خشن داشته باشند.»

آيا خيانت قابل بخشش است؟
خيانــت در برخى مواقع قابل بخشــش و 
اغماض اســت و در برخى مواقع خير. اين 
مسئله بستگى به شرايط و روحيات زوجين 
دارد. تشــخيص اين موضوع بهتر اســت 
توسط مشــاور و روانشناس انجام شود اما 
به طوركلى بخشش خيانت كار آسان نيست. 
شفيعى، مشــاور خانواده، بخشش بعد از 
خيانت را يك مســير بلندمدت مى داند و 
مى گويد: «خيانت منجر به بى اعتمادى بين 
زوجين مى شود و نمى توان انتظار داشت 
كه بعد از خيانت بخشش به سرعت اتفاق 
بيفتــد. تا زمانى كه مراحــل زوج درمانى 
كامل ادامــه پيدا نكند، بخشــش اتفاق 

نخواهد افتاد.»
اين درمانگر خانواده ادامه مى دهد: «علاوه 
بر زوج درمانى، همسر خيانت كار تا زمانى 
كه زخم هاى خيانــت را ترميم نكند و تا 
زمانى كه تلاش براى اثبات خود و جبران 

اشــتباهش نداشته باشــد، پايه بخشش 
خيانت بى فايده است اما با رعايت مباحث 
بالا (زوج درمانى، ترميم زخم هاى خيانت و 
جبران اشتباه) در طولانى مدت، بخشش و 

اعتماد قابل بازگشت است.»
توصيه اخلاقى و اسلامى در مورد بخشش 

همسر خيانت كار
مهم ترين اتفاق شومى كه در هر نوع خيانت 
رخ مى دهد، از بين رفتن اعتماد در زندگى 
زناشــويى اســت. به گفته حجت الاسلام 
محمودى در بســيارى از موارد همســر 
خيانت ديــده ترجيح مى دهــد زندگى 
مشترك خود را به پايان برساند و يك طرفه 
قيــد همســر و فرزند را بزند اما همســر 
باتدبير و صبور، اگر خيانت همســرش از 
روى سهل انگارى و شيطنت جوانى بوده و 
تكرارپذير نباشد، زندگى خود را با استحكام 
و پايدارى بيشترى از دفعه اول بنا مى كند 
و كاستى ها را جبران مى كند و همسر خود 

را با اخذ تعهد اخلاقى مى بخشد.
اين كارشناس دينى توصيه مى كند: «براى 
ترميم زندگى مشترك، فرد خيانت كار بايد 
«اعتمادسازى» و هيچ وقت «پنهان كارى» 
نداشــته باشد و شــفاف و صادق باشد و 
نيازهاى عاطفى، جنسى و خلأهاى رابطه 
خود را به همسرش بگويد. از سوى ديگر، 
بايد براى يكديگر وقت گذاشته و صادقانه 
و بدون مشاجره و توهين به يكديگر درباره 
دلايل بروز اين اتفاق و احساســاتى كه به 
آن دچار شده اند باهم صحبت كنند. همسر 
خيانت ديده نيز بايد يك بار ديگر فرصت 
جبران دهد و نيازهاى منجر به خيانت را 

برآورده سازد.»
راه هاى حقوقى اثبات خيانت

بعضى افراد بعد از متوجه شــدن خيانت 
همســر خود، بــه خاطر حفظ آبــرو يا 
وجود فرزند آن را مخفى كرده و گذشــت 
مى كنند، بعضى هم خيانت را خط قرمزى 
نابخشودنى مى دانند و بدون دادن فرصت 
جبران به طرف مقابل به دنبال اجراى حكم 
حقوقى خيانت مى روند اما زوجينى كه به 
سمت طلاق مى روند، بايد نسبت به اثبات 

خيانت و آثار حقوقى آن مطلع باشند.
محمدجــواد بابايــى، وكيــل پايه يــك 
دادگســترى در رابطه با اثبــات خيانت 
مى گويد: «ادله اثبات سوء معاشرت يا همان 
خيانت عرفى، حسب مورد و با توجه به نوع 
آن (جرم حدى باشد يا تعزيرى) متفاوت 
است ولى به صورت كلى از طريق شهادت 
شهود، اقرار شخص، علم قاضى، استناد به 
عكس يا فيلم و حتى صدا، گواهى پزشكى 
قانونى، استعلام خطوط تلفن همراه و حتى 
در بعضى موارد اسكرين شات از پيام ها و 
به طوركلى هر آنچه موجب حصول علم و 

اقناع قاضى شود، قابل اثبات است.»
او ادامه مى دهد: «چنانچه مرد و زنى بدون 
وجود رابطه محرميت به صورت حضورى 
و يــا از طريق تلفن، چت يا تماس صوتى 

يا تصويرى در شبكه هاى اجتماعى اقدام 
به ارتكاب اعمال و رفتارهاى خلاف شرع 
و اخلاق حســنه مانند معاشقه، در آغوش 
گرفتن فيزيكى، شــهوت رانى يا اقدامات 
تحريك آميز جنســى، چت هــاى حاوى 
مطالب و محتويات مبتذل يا مســتهجن 
و خلاف عفت عمومى بــا يكديگر نمايد 
اين اعمــال مى توانــد از مصاديق رابطه 
نامشروع تلقى شــود كه از عكس يا فيلم 
يــا اسكرين شــات هاى موجــود در اين 
رابطــه مى توان به عنوان ادلــه اثبات دعوا 
استفاده كرد. البته ناگفته نماند كه ملاك 
تشخيص نامتعارف بودن عملى يا خلاف 
عفت يا خلاف شــرع بــودن آن با دادگاه 

رسيدگى كننده است.»
بابايى در رابطه با روند طرح شكايت خيانت 
مى گويد: «كافى اســت افراد با داشــتن 
دلايل و مستندات اثباتى فوق، در سامانه 
ثنا ثبت نام كرده و نسبت به ثبت شكوائيه 
اقدام نمايند. البته لازم به ذكر است كه در 
اين موضوع با توجه به تحقق جرم بين دو 
نفر ديگر، شاكى (هر يك از زوجين) صرفاً 

اعلام كننده جرم محسوب مى شود.»
آثار حقوقى خيانت

ازنظر قانــون، زن و مردى كه باهم پيمان 
بســتند و ازدواج كردند نبايد به همديگر 
خيانت كنند. در صــورت خيانت كردن، 
زوجين بايد بدانند كه اين كار آثار حقوقى 
را به دنبال دارد كه در صورت طرح شكايت، 
طبق قانون با آن فرد برخورد خواهد شد. 
بابايى درباره آثار حقوقى خيانت مى گويد: 
«سوء معاشرت و ارتكاب جرائم منافى عفت 
(همان خيانت عرفى) چنانچه توسط هر 
يك از زوجين محقق و در دادگاه صالح نيز 
به اثبات برسد، حسب مورد و طبق قانون 
مجازات اسلامى مستوجب مجازات شلاق 
يا ... است كه البته اين نوع مجازات صرفاً 
از بابت ارتكاب جرم اســت نه از بابت سوء 

معاشرت در رابطه زناشويى.»
اين وكيل پايه يك دادگسترى با ذكر مثالى 
توضيح مى دهد: «اگر زن شــوهردارى به 
شرح آنچه بيان شد مرتكب جرائم منافى 
عفت شــود، فقط به موجب قانون مجازات 
اسلامى محكوم به تحمل مجازات شخصى 
خود مى گردد و محكوميت وى ارتباطى با 
مهريه ايشان يا ميزان آن ندارد. به عبارتى، 
حتى اگر زنى محكوم به رابطه نامشروع شود 
بازهم حــق مطالبه تمام مهريه اش را كما 
فى الساق دارد. در خصوص خيانت مرد نيز 
لازم به ذكر است كه اثبات سوء معاشرت 
وى به شرح فوق باعث محقق شدن شرط 
مندرج در سند نكاحيه (كه با همين عنوان 
قيدشده) مى گردد كه علاوه بر آن، اساساً 
موضوع سوء معاشرت زوج را حتى مى توان 
از مصاديق عسر و حرج موضوع ماده 1130 
قانون مدنى نيز به حســاب آورد كه به اين 
نحو دلايل موجهى براى طرح دعوى طلاق 

از طرف زوجه است.»

خیانتدربرخی
مواقعقابلبخششواغماض
استودربرخیمواقع
خیر.اینمسئلهبستگیبه
شرایطوروحیاتزوجین
دارد.تشخیصاینموضوع
بهتراستتوسطمشاورو
روانشناسانجامشوداما
بهطوركلیبخششخیانتكار
آساننیست

رييس مركز مديريت بيمارى هاى واگير وزارت بهداشت با اعلام اين كه تزريق 
دز يادآور واكســن در كاهش مرگ و مير كرونا تاثير 80 تا 90 درصدى دارد، 
گفت: براى مهار واريانت هاى نوپديد كرونا فعلا راهى جز پر كردن خلاء هاى 

واكسيناسيون نداريم.
به گزارش ايسنا، دكتر محمد مهدى گويا با بيان اين مطلب در كارگاه آموزشى 
معاونان بهداشت دانشگاه هاى علوم پزشكى كشور در هتل قلب تهران، گفت: 
متاسفانه واريانت هاى جديد موجب افزايش سرايت بيمارى، افزايش ظرفيت 
فرار ويروس از سيســتم ايمنى، كاهش ميزان آنتــى بادى و افزايش ابتلاى 
مجدد افراد شده و شاهديم كه شش هفته است كه در سراسر دنيا موارد ابتلا 

و متعاقب آن مرگ و مير كرونا افزايش قابل توجهى يافته است.
وى افزود: دليل اصلى افزايش ابتلا و مرگ ها اين است كه جهان انتظار نداشت 
كرونا در اين فصل شروع مجدد داشته باشد و همه خود را براى پاييز و زمستان 
آماده كرده بودند. بنابراين احتمالا پاييز و زمستان سختى در پيش خواهيم 
داشت. حتى كشــور امارات كه ادعاى پوشش 100 درصدى واكسيناسيون 

داشت دچار جهش ويروس و همه گيرى شد.
گويا با تاكيد بر اين كه از دانشــگاه هاى علوم پزشكى 
مى خواهيم نظام مراقبت ســندروميك را در مراسم 
اربعيــن جدى بگيرند، گفت: هفته گذشــته 1471 
مورد و اين هفته 4119 مورد بسترى كرونا در كشور 
داشته ايم. مرگ ها نيز از 18 به 40 و در اين هفته به 
69 مورد رسيد. در استان هاى يزد، خراسان جنوبى، 
مازندران، كرمان، قم و هرمزگان شــرايط ســخت تر 

است.
رييس مركز مديريت بيمارى هاى واگير با اعلام اينكه 
نرخ رشد بسترى ها در تهران از 108 به 222 درصد و 

در البرز از 106 به 242 درصد رسيده است، اظهار داشت: در 5 استان تهران، 
البرز، گيلان، بوشهر و كرمان روند و شدت بسترى ها ارزيابى شد كه نشان داد 
اثربخشى واكسيناسيون در مهار كرونا و كاهش ابتلا و مرگ ها بسيار مثبت 

بوده اســت. الان كارآمدترين سلاح ما واكسيناسيون 
است. 

گويا بيان كرد: موارد افزايش در سالمندان رو به تشديد 
و تزايد اســت و جمعيت بالاى 60 سال كشور نياز به 
توجه بيشترى دارند. بايد به نسبت ميزان اين جمعيت 
و نيز قشر بيماران خاص در هر استان، تزريق دز يادآور 
افزايــش يابد. همچنين از ســهل انــگارى در رعايت 

پروتكل هاى بهداشتى بايد جلوگيرى كرد. 
وى ادامه داد: درباره آينده كرونا و ســويه هاى آن هيچ 
اظهار نظر علمى و دقيقى نمى توان كرد. فقط روش هاى 
درمان جديد سرپايى مطرح شده كه در مرحله تحقيق 
اســت. بنابراين بايد به طور مرتب در اســتان ها ارزيابى خطر بيمارى انجام 
شود، تاب آورى نظام سلامت ارتقا يابد و در روش هاى اطلاع رسانى و جلب 

مشاركت مردمى اصلاح صورت پذيرد.

تأثیر90درصدیدزیادآوردركاهشبستریهایكرونا
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زندگى نامه «اسپيلبرگ» در جشنواره تورنتو
«استيون اسپيلبرگ» براى نمايش افتتاحيه 
فيلم جديدش «فبلمنز» براى نخستين بار 

به جشنواره بين المللى تورنتو مى رود.
به گزارش روزنامه «صبح امروز» و به نقل از 
اسكرين، اين فيلم با الهام از دوران كودكى 
«اسپيلبرگ»، به عنوان يك پرتره شخصى 
از كودكى در قرن بيســتم آمريكا توصيف 

شده و داستان آن در مورد كشف يك راز خانوادگى توسط يك مرد جوان است كه 
به قدرت سينما براى كمك به ديدن حقيقت در خودمان و ديگران نيز اشاره دارد.
«ميشــل ويليامز»، «پل دانو»، «ســت روگن»، «گابريل لابــل»، «جين برلين»، 
«جوليا باترز»، «رابين بارتلت»، «كيلى كارســتن» و «جود هيرش» تيم بازيگران 
ساخته جديد «استيون اسپيلبرگ» را تشكيل مى دهند و «اسپيلبرگ» با همراهى 

«تونى كُشونر» نگارش فيلمنامه آن را بر عهده داشته  است.
«اســپيلبرگ» امســال فيلم سينمايى «داســتان وست ســايد» كه برگرفته از 
نمايشنامه رومئو و ژوليت اثر ويليام شكسپير بود را به سينما آورد كه در 7 شاخه 
از جمله بهترين فيلم نامزد جايزه آكادمى اســكار شــد و در نهايت جايزه بهترين 

بازيگر زن را براى «آريانا دبوز» به ارمغان آورد.
چهل و هفتمين جشــنواره فيلــم تورنتو از تاريخ 8 تا 18 ســپتامبر (17 تا 27 

شهريور) در كانادا برگزار مى شود.

فيلمنامه ايرانى منتخب دو جشنواره 
جهانى شد

 فيلمنامه كوتاه «چمدان دســتى» به نويسندگى امين مختارى كه پيش از اين 
دو جايــزه جهانى دريافت كرده بود، منتخب جشــنواره فيلم بريج پورت آمريكا 

شد.
به گزارش روزنامه «صبح امروز» و به نقل از ايرنا، فيلمنامه كوتاه چمدان دستى به 
نويسندگى امين مختارى منتخب جشنواره فيلم بريج پورت آمريكا و دهمين دوره 
جوايز Short-filmz شــده اســت. اين فيلمنامه پيش از اين در بيست و هفتمين 
فصل جوايز كارناوال جهانى فيلم سنگاپور برنده جايزه دستاورد برجسته فيلمنامه  

نويسى شده بود و از رقابت جوايز فيلمنامه هاليوود ديپلم افتخار گرفته بود.
جشــنواره جهانى مستقل فيلم بريج پورت آمريكا با شعار «انسان دوستى از دريچه 
فيلم» و با هدف كشــف و حمايت از فيلمسازان مستقل در شهر بريج پورت ايالات 
متحده برگزار مى شود. اين جشنواره از طريق برنامه هاى مختلفى همچون نمايش 
فيلم ها، كارگاه ها و ميزگردها به دنبال الهام بخشــيدن به فيلمســازان مستقل در 

سراسر جهان است.
جوايز Short-films نيز با هدف حمايت از فيلمســازان مستقل از سال 2012 آغاز 
بكار كرده است. تمركز اين رويداد بر اصل «داستان گويى» است و سالانه فيلم هاى 

كوتاه برتر را از سراسر جهان به نمايش در مى آورد.
اميــن مختارى فارغ التحصيل كارشناســى فيلمنامه نويســى از دانشــگاه هنر و 
كارشناسى ارشد ادبيات نمايشى از دانشگاه تهران است. از فعاليت هاى هنرى وى 
مى توان به نــگارش چندين فيلمنامه و همچنين كارگردانى فيلم كوتاه «نمايش 

راديويى» اشاره كرد. 
مختــارى همچنيــن آخريــن مقالــه ى علمى پژوهشــى خــود را بــا محور 
شــخصيت پردازى روانشناسانه در نشريه «زن در فرهنگ و هنر» دانشگاه تهران 
در دســت انتشار دارد و كتاب «صنعت ســينما در عصر همه گيرى كرونا» را به 

چاپ رسانده است.
در خلاصــه يك خطى اين فيلمنامه آمده اســت: در ميانه راه، زوج جوان تصميم 
مى گيرند شب را در خانه ى آشــنايى در حومه شهر بگذرانند اما هيچ چيز آنطور 

كه بايد پيش نمى رود.

«ملاقات خصوصى» پروانه نمايش گرفت
شوراى پروانه نمايش فيلم هاى سينمايى با 
صدور پروانه نمايش براى سه فيلم موافقت 

كرد.
به گزارش روزنامه «صبح امروز» و به نقل 
از اداره كل روابــط عمومى ســازمان امور 
سينمايى و ســمعى بصرى، شوراى پروانه 
نمايش فيلم هاى سينمايى در جلسه اخير 
با صــدور پروانه نمايش بــراى فيلم هاى: 
«اينان» بــه تهيه كنندگــى على برادرى 

و كارگردانــى رهبر قنبــرى، «ملاقات خصوصى» به تهيــه كنندگى امير بنان و 
كارگردانى اميد شــمس و «سه جلد» به تهيه كنندگى محمد آفريده وكارگردانى 

سيد مهدى اسماعيلى موافقت كرد.

اثر انگشت معترضان به شاهكار هنرى
اعضاى يك گروه از فعالان محيط زيســت 
به نشــانه اعتراض دســت هاى خود را به 
نقاشــى معروف اثر «ساندرو بوتيچلى» در 

موزه هنر اوفيتزى چسباندند.
بــه گــزارش روزنامه «صبح امــروز» و به 
نقــل از گارديــن، دو معتــرض در گالرى 
موزه هنــرى اوفيتزى در شــهر فلورانس 
ايتاليا، كف دســت هاى خود را به شيشــه 
محافظ نقاشى معروف «بهار» اثر «ساندرو 

بوتيچلى» چسباندند و بنرى را باز كردند كه روى آن نوشته شده بود: «نسل نهايى 
بدون گاز  بدون زغال سنگ.»

پيشتر اين گروه به نشانه اعتراض، خود را به كپى نقاشى «شام آخر» و همچنين 
تابلو نقاشى «گارى علوفه» اثر «جان كانستبل» چسبانده بودند.

 «Ultima Generazione» اين معترضان كه متعلق به گروه فعــالان آب و هوايى
(نســل آخر) بودند اعلام كردند اين اولين اعتراض در فصل جديد اقدامات اســت 
كه موزه هاى هنرى را هدف گرفته اســت و ظاهرا اقدام آنها الهام گرفته از كارزار 

اعتراضى «نفت را متوقف كنيد» است كه اخيرا در بريتانيا به راه افتاده است.
خبرگزارى آنســا ايتاليا به نقل از مســئولان موزه اوفيتــزى اعلام كرده كه هيچ 
آســيبى به نقاشى 650 ساله «پريماورا» ( به معناى بهار) اثر «ساندرو بوتيچلى» 
كه يكى از مشــهورترين نقاشى هاى جهان است وارد نشده است. وب سايت موزه 

اوفيتزى اين نقاشى را «جشن عشق، صلح و سعادت» توصيف كرده است.
گروه فعال محيط زيست «نسل آخر» در بيانيه اى درباره اين اقدام اعتراضى اعلام 
كرد: «آيا امــروز نيز مى توان بهارى به چنين زيبايى ديد؟ آتش ســوزى، بحران 
غذايى و خشكســالى ايــن اتفاق را به طور فزاينده اى دشــوار مى كند. ما تصميم 
گرفتيم از هنر براى به صدا درآوردن زنگ خطر اســتفاده كنيم چرا كه به سمت 
فروپاشــى اجتماعى و اقليمى پيش مى رويــم. همان طور كه از ميراث هنرى خود 
دفاع مى كنيم، بايد خود را وقف مراقبت و حفاظت از ســياره اى كنيم كه با بقيه 

جهان به اشتراك مى گذاريم»
اين گروه همچنين اعلام كرد با كارشناســان مرمت آثار هنرى مشورت كرده اند تا 

راهى براى چسباندن خود به نقاشى بدون آسيب رساندن به آن بيابند.

خبر

اپليكيشن ضد اينستاگرام محبوب ترين برنامه اپل شد
 BeReal اپليكيشــن شــبكه اجتماعــى
كه ضد اينســتاگرام نــام گرفته، با وجود 
شــكايت هاى متعددى كه از خرابى اين 
برنامــه وجــود دارد، در هفته هاى اخير 

محبوبيت فوق العاده اى پيدا كرده است.
به گزارش روزنامه «صبح امروز» و به نقل 
از ايســنا، اين اپليكيشن همه كاربران در 
ايــن پلتفرم را ملزم مــى كند هر روز در 
يك فرصــت دو دقيقه اى، از خود عكس 
بگيرند اما هنگامى كه كاربران تلاش مى 
كنند عكسهاى لحظه اى خود را بارگذارى 

كنند، هنگ مى كند.
اما اين مشــكل مانع از آن نشــد كه اين 
اپليكيشــن در سه روز اول هفته گذشته، 
جايگاه نخست را در فروش اپ استور اپل 
در آمريكا به دست آورد. طبق آمار پلتفرم 
تحليلگــر ديجيتالى سنســور تــاور، اين 
اپليكيشــن در هفته منتهى به 11 ژوييه، 
1.7 ميليون بار نصب شــد كه بزرگترين 

رشد هفتگى بود.
در  بازاريابى  دانشــيار  آرون لاكشــمان، 
مدرســه مديريت دانشــگاه بوفالو گفت: 
اين مســئله در ميان شــركتهاى شبكه 
اجتماعى متداول اســت و هنگامى كه با 
افزايش تقاضا روبرو مى شوند، زيرساخت 
آنها تحت فشار قرار مى گيرد. هر چه يك 
اپليكيشــن سريع تر رشد كند، به احتمال 

زياد، محبوب و باثبات مى شود.
محبوبيــت BeReal منعكــس كننــده 
اينســتاگرام و توييتر  اوليــه  موفقيــت 
اســت كه هنگ كــردن ايــن پلتفرمها 
بــه دليل هجوم كاربــران، رايج بود. اين 

اپليكيشــن ها مورد استقبال قرار گرفتند 
و دوام آوردند اما در شرايطى كه بسيارى 
از اپليكيشن هاى شــبكه اجتماعى براى 
جلب توجــه كاربران رقابــت مى كنند، 
BeReal بايــد ثابــت كند كــه يك تب 

زودگذر نيست.
اين اپليكيشن فرانســوى از سال 2020 
فعاليتش را آغاز شــد و 30 ميليون دلار 
تامين مالى دريافت كرده اســت. پس از 
رشد محبوبيت در فرانسه، اين اپليكيشن 
اوايل امسال در ميان كاربران سن كالج در 
آمريكا محبوبيت پيدا كرد و جذابيتش در 

ميان بسيارى از كاربران، ضديتش با جنبه 
فوق زيبايى اينستاگرام است.

در BeReal، افراد بــا دريافت اعلانى كه 
به آنها مى گويد وقت آن است كه واقعى 
باشــند، تنهــا روزى يك بار پســت مى 
گذارند. با يك كليك، اين اپليكيشــن دو 
عكس همزمــان يكى از دوربين جلويى و 

ديگرى از دوربين عقبى مى گيرد.
بسيارى از كاربران در اين مرحله با هنگ 
كردن اپليكيشن روبرو مى شوند. كاربران 
ممكن اســت مجبور شــوند اپليكيشن را 
دفعات زيادى بســته و بــاز كنند يا اگر 

عكســى مى گيرد، زمان زيادى طول مى 
كشد تا بارگزارى شــود. كاربران تا وقتى 
خودشــان پســت نگذارند، نمــى توانند 
ببينند دوستانشان چه پستى ارسال كرده 
انــد؛ بنابراين هنگ كــردن برنامه، مانع 

استفاده آنها از اين اپليكيشن مى شود.
طبق آمــار پلتفرم اپتوپيــا، در دو هفته 
نخســت ژوييه، 254 درصــد افزايش در 
شــمار بازخوردهاى منفى از BeReal به 
دليل عملكرد و باگهاى آن وجود داشــته 
اســت. در ماه مــه، بازخوردهاى منفى يا 
عملكرد متوســط و باگها، 56.4 درصد از 

كل بازبينى ها را تشكيل دادند.
بر اســاس گــزارش بلومبرگ، بــا وجود 
نارضايتى فنى، افراد براى ارســال پست 
روزانه به اين اپليكيشن مراجعه مى كنند. 
كاربران BeReal اين اپليكيشن را در نرخ 
بالاتر از 10 اپليكيشن اجتماعى برتر نگه 
داشــته اند. در ماه مه، كاربرانى كه پس از 
هفت روز همچنان از اپليكيشــن استفاده 
مى كردنــد در BeReal تقريبا 50 درصد 
در مقايسه با 37 درصد در اپليكيشن هاى 
ديگر بود. پس از مدت 30 روز، اين رقم به 

ترتيب 35 درصد و 34 درصد بود.

«روزنامهنگاری»درقابسیما
رضاتوكلیازاینكه«داستانیكشهر»بهموضوعخبرنگارانواینشغلپرداختهشدهاستابرازرضایتكرد

«داســتان يك شهر» روايتگر داستان 26 
قسمتى از تلاش بخش كوچكى از رسانه 
در رساندن مســائل و مشكلات مردم به 

گوش مسئولان است.
به گــزارش روزنامه «صبح امــروز» رضا 
توكلى بازيگر اين ســريال در حال پخش 
ساخته محمدرضا آهنج در گفتگو با  صبا 
اظهار كرد: يك ســال بود در هيچ فيلم و 
ســريالى حضور پيدا نكرده بودم تا اينكه 
پيشنهاد محمدرضا آهنج پيش آمد. وقتى 
پيشنهاد اين فيلمســاز مطرح شد آن را 
پذيرفتم چون تجربه همكارى با محمدرضا 
آهنج را در چند كار ديگر داشــتم و مى 
دانم به كارش آشــنا و آگاه اســت براى 
همين مى دانــم كارى كه جلوى دوربين 
مى برد مطمئناً كيفيت لازم را دارا خواهد 
بود براى همين حضور در سريال «داستان 

يك شهر» را پذيرفتم.
وى افزود: كارى كه آهنج آن را كارگردانى 
كند به نظرم نيــازى به خواندن فيلمنامه 
ندارد چون تجربه بــه من ثابت كرده آن 
اثر كارى درخور توجه خواهد شــد. با اين 
توضيح، من فيلمنامه را مطالعه نكردم و 
تنها صرف نام آهنج مرا براى حضور در اين 
سريال راضى كرد. درباره محمدرضا آهنج 
يك نكته ديگر را هــم بايد بيان كنم؛ او 
فيلمساز بسيار متبحرى هست و به لحاظ 
انسانى نيز فردى ممتاز به حساب مى آيد.
سريال به زحمات خبرنگاران توجه دارد

اين بازيگر با بيان اينكه سريال «داستان 
يك شــهر» اثرى قابل تامل است، گفت: 
پيشــتر مجموعه اى مســتند با نام «در 
شــهر» از تلويزيون پخش مى شد. آن كار 
ذهنيتى در ذهن تماشاگر ايجاد كرد كه 
به اين مجموع براى جذب تماشاگر كمك 

كرد. اين ســريال به زحمات خبرنگاران 
توجه دارد؛ قشرى كه با تلاش شبانه روزى 
خود ســعى مى كنند مشــكلات جامعه 
را شناســايى كرده و در معرض ديد آنها 
قرار دهنــد و همين امر ســبب خواهد 
شــد معضلات موجود در جامعه تا حدى 
برطرف شــود. براى همين نشــان دادن 
زحمات قشر خبرنگار اتفاقى مطلوب است 
كه در سريال «داستان يك شهر» رخ داد.

وى تاكيد كرد: من در اين ســريال نقش 
پدر پيمان كه دانيــال عبادى آن را بازى 
مى كنــد برعهــده دارم. در تيم بازيگرى 
سريال جوانان بســيارى حضور دارند كه 
به نظرم اين اتفاق خوبى است چون حضور 
جوانان به بهتر شدن كيفيت آثار نمايشى 

كمك خواهد كرد.
«داستان يك شهر» سال ها پيش توسط 

اصغر فرهادى ساخته شده بود
ايــن بازيگر با بيان اينكه در اين ســريال 
مى شــد به موضوعات ديگــر هم توجه 
كرد: دوست داشــتم در اين مجموعه به 
خبرنگاران دوره جنگ نيز پرداخته مى شد 
چون در طول هشــت سال دفاع مقدس، 
خبرنگاران نقش چشــمگيرى در اطلاع 
رسانى از جبهه هاى جنگ ايفا مى كردند. 
براى همين مى شــد در قالــب يك يا دو 
قسمت به گوشه اى از اين تلاش ها اشاره 
كرد. ان شــااالله اگر ايــن مجموعه ادامه 
داشته باشد و آنگاه اميدوارم اين اتفاق رخ 

دهد.
وى تصريــح كــرد: دنباله ســازى براى 
ســريال هاى تلويزيونى امرى رايج در دنيا 
اســت. اگر بتوان براى يك سريال موفق 
دنبال هاى خوش ســاخت توليد كرد به 
نظرم اتفاق خوبى رخ داده است. مجموعه 

«داستان يك شهر» سال ها پيش توسط 
اصغر فرهادى ساخته شده بود و اين كار، 
ادامه آن مجموعه اســت. اميــدوارم اين 
مجموعه بتواند موفقيت فصل نخست خود 
را تكرار كند زيرا ظرفيت هاى لازم را براى 

رسيدن به اين خواسته را دارا است.
بيان اتفاقات روز جامعه

توكلى اضافه كرد: دنباله ســازى براى آثار 
تلويزيونى تنها به مجموعه هاى نمايشى 
خلاصه نمى شود بلكه بسيارى از برنامه هاى 
تركيبى نيــز از كارهــاى موفق خارجى 
الگوبردارى شدند و به نوعى مى توان گفت 
دنباله آن آثار هستند. در اين رابطه چند 
برنامه موفق در تلويزيون توليد شــده كه 
توانسته مخاطب فراوانى جذب كند براى 
همين چرا وقتــى مى توانيم با آثار خوب 
داخلى مخاطب را به دســت آوريم اجازه 
دهيم آنها جذب محصولات خارجى شوند.

بازيگر ســريال «سفر ســبز» تاكيد كرد: 
با وجود اينكه «داســتان يك شهر» خود 
دنباله يك اثر موفق است به نظرم مى تواند 
تا چندين فصل ديگر نيز ساخت آن ادامه 
پيدا كند چون موضوعاتى كه در آن مطرح 
مى شود اتفاقات روز جامعه است و هميشه 
پيرامون آن سخن گفتن تكرارى نخواهد 
شــد. لازم به ذكر است حتماً در كارهايى 
كه به معضلات اجتماعى پرداخته مى شود 
بايد راهكارها نيز تصوير شود نه اينكه فقط 
بخواهيم با نشان دادن سختى هاى جامعه، 

تماشاگر را نااميد كنيم.
پالايش اجتماعى در داستان سك شهر

توكلى با بيان ايــن كه رمز موفقيت يك 
مجموعــه تلويزيونى جــدا از فيلمنامه و 
عوامل ســاخت به حمايت هاى مسئولان 
نيز مربوط مى شــود، گفــت: اگر مديران 
تلويزيون از ســازندگان كارهاى نمايشى 
به ويژه آثارى نظير «داســتان يك شهر» 
حمايت كامل داشــته باشــند آنها قادر 
خواهند بود تا بهترين عوامل را در مجموعه 
خود حاضــر كنند و اين اتفاق به كيفيت 

توليدات كمك خواهد كرد.
وى درباره انتخاب بازيگران اين ســريال 
چنين توضيح داد: اين فيلمساز است كه 
بايد پيرامون انتخاب هاى خود توضيح دهد 
اما همانگونه كــه گفتم محمدرضا آهنج 
هميشــه بهترين امكانات موجود را براى 

كارش در نظر مى گيرد.
اين فيلمساز با بيان اينكه سريال هايى نظير 
«داستان يك شهر» مى توانند كار پالايش 
اجتماعى نيز انجام دهند، بيان كرد: هدف 
از ســريال هاى اجتماعى همين پالايشى 
اســت كه مى تواند رخ دهد. اين اتفاق در 
ديگر مشــاغل نيز مى تواند رخ دهد. براى 

نمونه سريال «پرستاران» به زحمات كادر 
پزشــكى توجه مى كند يــا در مجموعه 
«125» ايثار و فداكارى آتش نشــان آن 
نشان داده مى شــود اما بايد توجه داشت 
كه جذابيت بصرى در اين قبيل توليدات 
بايد بالا باشــد. همچنين مى بايســت از 
جامعه شناسان و مردم شناسان در نگارش 
فيلمنامه بهره برد تا مســائلى كه مطرح 
مى شود به شكلى صحيح مورد توجه قرار 

گيرد.
و در پايان

توكلى متذكر شــد: در اين مصاحبه بايد 
از زحمات محمدرضا آهنج و تهيه كننده 
كمال تشــكر را داشته باشم چون با تمام 
وجودشان براى ساخت زحمت كشيدند. 
من برخــى محدوديت ها و كمبودها را به 
خوبى احســاس كردم اما فيلمساز تلاش 
كرد تا به هر شكل ممكن برخى نداشته ها 

روى كيفيت تاثير منفى نگذارد.
وى در انتهاى سخنانش گفت: اميدوارم كه 
زمينه حضور پيشكسوتان در آثار نمايشى 
بيشتر فراهم شود چون متاسفانه بسيارى 
از بزرگان شــايد آنچنان كه بايد موقعيت 
جلوى دوربين رفتن را نداشــته باشــند. 
آرزو مى كنم بتوانيم بيشتر از سرمايه هاى 
بازيگرى خود اســتفاده كنيم. استفاده از 
پيشكسوتان در آثار نمايشى به بازيگران 
جوان نيز كمك مى كند چــون آنها اين 
امكان را پيدا مى كنند تا تجربيات استادان 

را در حين بازى كسب كنند.
شايان ذكر اســت فصل سوم از مجموعه 
تلويزيونى «داســتان يك شهر» به تهيه 
كنندگى فرشــيد محمودى و كارگردانى 
محمدرضا آهنج كه از شبكه پنج سيما در 

حال پخش است.

دنبالهسازیبرایآثار
تلویزیونیتنهابهمجموعههای
نمایشیخلاصهنمیشودبلكه
بسیاریازبرنامههایتركیبی
نیزازكارهایموفقخارجی
الگوبرداریشدندوبهنوعی
میتوانگفتدنبالهآنآثار
هستند.دراینرابطهچندبرنامه
موفقدرتلویزیونتولیدشده
كهتوانستهمخاطبفراوانی
جذبكندبرایهمینچراوقتی
میتوانیمباآثارخوبداخلی
مخاطبرابهدستآوریماجازه
دهیمآنهاجذبمحصولات
خارجیشوند
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زادآورى پلنگ ايرانى در پارك ملى تندوره 
خراسان رضوى

مديركل حفاظت محيط زيســت خراسان 
رضوى گفــت: دوربينهاى محيط زيســت 
تصاويــر يك قلاده پلنگ تولــه را به همراه 
مادرش در پارك ملى تندوره در شهرستان 

درگز اين استان به ثبت رساندند.
مهدى اله پور مديركل حفاظت محيط زيست 
خراســان رضوى روز شــنبه در گفت و گو 
بــا خبرنگار ايرنا افزود:اين تصاوير نشــان از 

زادآورى و تشــكيل خانواده پلنگ ايرانى در اين پارك است كه چندى پيش از جفت 
گيرى آنان تصوير بردارى شده بود.

وى ادامه داد: مشــاهده اين گونه با توله خود كه حدود سه تا 4 ماهه است نشان از از 
زايمان موفق اين حيوان است.

مديركل حفاظت محيط زيست خراسان رضوى گفت: استمرار نسل و تشكيل خانواده 
جديد پلنگ ايرانى در پارك ملى تندوره  كه به عنوان بهشــت پلنگ هاى ايرانى هم 

شناخته مى شود  توسط دوربين هاى تله اى و تحقيقاتى مستندسازى شده است.
اله پور افزود: شــيطنت هاى توله تازه متولد شده با پلنگ ماده و رابطه مادر و فرزندى 
اين پلنگها در محدوده و موقعيتى كه جفت گيرى اين پلنگ ماده مستند سازى شده 
بود، موجب خرسندى محيط بانان پرتلاش كه وظيفه حفاظت و حراست از اين گونه 

ارزشمند را بر عهده دارند و همچنين دوستداران محيط زيست خواهد بود.
وى اضافه كرد:مشاهده آرامش حيات وحش و زادآورى اين گربه سان در معرض خطر 
انقراض رويداد ارزشــمند و مهمى است كه نشان دهنده امنيت زيستگاه، وجود تعادل 
بين شــكار و شكارچى و ظرفيت ويژه پارك ملى تندوره و حاصل تلاش محيط بانان 

سختكوش آن است.
مديركل حفاظت محيط زيســت خراسان رضوى حمايت و حس مسووليت اجتماعى 
براى حفاظت از تنوع زيستى اســتان را وظيفه اى همگانى دانست و از مردم خواست 
تا همچون محيط بانان در حفظ و حراست اين زيستگاههاى طبيعى و حيات وحش، 

محيط زيست را همراهى كنند.
پارك ملى تندوره در شهرستان درگز استان خراسان رضوى قرار دارد و ميزبان بزرگترين 

جمعيت پلنگ ايرانى است.

پيش بينى تشرف بيش از 600 هزار زائر پياده 
به مشهد

زمان ثبت  نام كاروان هاى زائران پياده مشهد 
در آخر صفر اعلام شد

سخنگوى جمعيت خدمتگزاران زائران پياده 
امام رضا(ع) گفت: كاروان هاى پياده كه هر 
ســال در دهه پايانى صفر به قصد تشــرف 
به بارگاه رضوى به مشــهد مقدس مشرف 
مى شوند، بايستى از نيمه دوم ماه محرم در 

سامانه زائران پياده به آدرسwww.zaerin.ir ۸ ثبت نام كنند.
حســين رضائى در گفت وگو با ايسنا اظهار كرد: عمليات ثبت نام تا پايان محرم ادامه 
خواهد داشت. زمان ثبت  نام براى مديرانى كه در سال هاى گذشته در سامانه ثبت  نام 
داشته اند، از طريق پيامك اطلاع رسانى خواهد شد كه لازم است در زمان مقرر نسبت به 
ثبت نام اقدام كنند. مديران جديد كاروان هاى پياده نيز با توجه به مدارك خواسته شده 

لازم است در سايت نسبت به ثبت نام اقدام كنند.
وى افزود: براى كاروان هاى جديد ظرفيت 150 نفر در نظر گرفته شــده است. مديران 
كاروان هاى زيارتى ضمن بارگذارى مدارك خواســته شده در سامانه معاون و روحانى 

كاروان را نيز بايد مشخص كرده و اسامى زائران را به تفكيك مرد و زن ثبت نمايند.
ســخنگوى جمعيت خدمتگزاران زائران پياده امام رضا(ع) گفت: بر اســاس ثبت  نام 
كاروان ها برنامه ريزى زمان حركت و نحوه خدمت رسانى در مسير و همچنين استفاده 
از ظرفيت ايســتگاه ها و محل اسكان كاروان ها در مشهد مشخص مى شود. از مديران 
كاروان هاى زيارتى تقاضا مى شــود در زمان ثبت  نام مجوز شــوراى هيات مذهبى و 

فرماندارى شهرستان خود را در سامانه بارگذارى كنند.
وى ادامه داد: با توجه به وضعيت شــيوع كرونا كاروان هاى پياده 2 ســال از حضور در 
راهپيمائى دهه آخر صفر محروم بوده اند. از ابتداى امســال و در دهه كرامت و ولايت 
زائاين پياده زيادى به مشــهد مشرف شده اند كه پيش بينى مى شود در دهه آخر صفر 

حداقل 600 هزار زائر پياده ميهمان مشهدالرضا باشند.
رضايى تاكيد كرد: افزايش خدمات در ايستگاه هاى صلواتى بين راهى در دستور كار جمعيت 
خدمت گزاران قرار گرفته و با تمهيداتى كه انجام شده و اعلام آمادگى خيرين هشت استان 

كشور ظرفيت پذيرايى و خواب ايستگاه هاى ميان راهى افزايش خواهد يافت.
وى خاطرنشــان كرد: از ستاد خدمات سفر اســتان هاى مازندران، گلستان، سمنان، 
خراسان رضوى، جنوبى و شمالى درخواست دارم جهت تامين آب شرب و غير شرب، 
برق و سوخت ايستگاه هاى صلواتى بين راهى، امداد جاده اى و نظارت بهداشتى همانند 
سنوات گذشته مســاعدت و همكارى كنند. به كليه مديران ايستگاه هاى صلواتى در 
6 محور ورودى به مشــهد و 2 محور فرعى تاكيد شــده خدمات خــود را با توجه به 

پروتكل هاى بهداشتى ارائه دهند.

بيمارستانهاى خراسان رضوى براى مقابله با 
بيمارى وبا به حالت آماده باش درآمدند

مديــر پيشــگيرى و مبارزه بــا بيماريهاى 
دانشگاه علوم پزشكى مشهد گفت: با توجه به 
مشاهده بيمارى وبا در برخى از نقاط كشور 
و با هدف پيشــگيرى از شــيوع بيمارى در 
خراسان رضوى، مركز خدمات جامع سلامت 
و بيمارســتانهاى اين استان به حالت آماده 

باش درآمدند.
دكتر ناصر امينى روز شــنبه در گفت و گو با خبرنگار ايرنا افزود: تاكنون مورد ابتلا به 
بيمارى وبا در خراسان رضوى ثبت نشده است و تمام آزمايشهاى موارد مشكوك گرفته 
شده از بيماران اسهال در استان منفى بوده است در عين حال پيش بينى دارو و سرم 

مورد نياز براى زمان بحران شده است.
وى اضافه كرد: آخرين دستورالعمل هاى مديريت و مقابله با وبا براى بخش هاى دولتى 
و خصوصى فعال در حوزه سلامت ارسال شده و در جلسات كارگروه سلامت و امنيت 

غذايى موضوع اين بيمارى طرح شده و در حال بررسى است.
مدير پيشگيرى و مبارزه با بيماريهاى دانشگاه علوم پزشكى مشهد گفت: حساس سازى 
و جلب حمايت مسوولان اجرايى استان يكى از موضوعاتى است كه در جلسات پيرامون 

اين بيمارى در حال پيگيرى است.
امينى توجه به كاروانهاى زيارتى با همكارى با سازمان حج و زيارت را يكى ديگر از برنامه 
هاى دانشگاه علوم پزشكى دانست و افزود: برگزارى جلسات اطلاع رسانى براى متصديان 
اين كاروان ها، درخواست انتقال اطلاعات بهداشتى به زائران و انجام مراقبت در پايگاه هاى 

مرزى و فرودگاهى استان از مهمترين اقدامات پيشگيرانه در مبارزه با وباست.
باكترى «ويبريو كلرا» از طريق نوشيدن آب آلوده يا خوردن مواد غذايى غير بهداشتى 
وارد بدن شده و موجب بروز عفونت در روده و ايجاد بيمارى وبا مى شود كه اين بيمارى 

در طول تاريخ هفت بار همه گيرى جهانى گسترده داشته  است.
اين باكترى در ميوه ها، ســبزيجات خام، آب هــاى راكد، محصولات دريايى و غذاهاى 

آلوده وجود دارد.
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معاون امور بازرگانى و توسعه تجارت سازمان صنعت، معدن و تجارت خراسان 
شمالى گفت: ســه تخته فرش دستباف توليدى فعالان اين استان به مرحله 

نهايى اولين دوره از جشنواره ملى قالى فاخر در اصفهان راه يافت.
مهرداد داودزاده روز شنبه به خبرنگار ايرنا اظهار داشت: نخستين جشنواره ملى 
قالى فاخر در شهر اصفهان در حال برگزارى است و در حالى امروز اختتاميه اين 
رويداد برگزار مى شود كه هفت تخته قالى هنر دست فرشبافان خراسان شمالى 
با كسب نمره قبولى به مرحله دوم جشنواره راه يافت و سه تخته از اين فرش 
هاى فاخر هم به مرحله نهايى جشنواره راه يافت.وى تصريح كرد: بسيار خوش 
بين هستيم كه يكى از سه تخته فرش فاخر خراسان شمالى در نمايشگاه به 

عنوان برتر انتخاب و معرفى شود.داودزاده افزود: اين جشنواره به منظور شناسايى و معرفى آثار برگزيده و فاخر فرش 
دستباف و با هدف برند سازى و ايجاد الگوهاى مناسب توليد و حمايت از فعالان صنايع دستى در حال برگزارى است.

وى گفت: هفت تخته فرش نفيس دستباف خراسان شمالى در مرحله نخست داوريحائز كسب نمره قبولى شد.

رييس ســازمان مديريت و برنامه ريزى خراسان رضوى گفت: بعد از گذشت 
چهار سال وقفه در اختصاص بودجه زيارت به استان، امسال 200 ميليارد تومان 
از اين بودجه به خراسان رضوى اختصاص يافت كه توزيع آن بين دستگاههاى 

اجرايى انجام گرفته و تا پايان سال به طور كامل تخصيص مى يابد.
رضا جمشــيدى در گفت و گو با خبرنگار ايرنا افزود: اين مبلغ با پيگيريهاى 
مجدانه استاندار، معاونت هماهنگى امور زائران استاندارى و نمايندگان استان در 

مجلس به خراسان رضوى اختصاص يافت.
وى با اشــاره به اعتبارات جارى خراسان رضوى در قانون بودجه 1401 گفت: 
آنچه در ابتداى سال گذشته در قانون بودجه پيش بينى شده بود هزار و 225 

ميليارد تومان بود كه اين رقم در ســال جارى با افزايش 25.1 درصدى به مبلغ هزار و 533 ميليارد تومان افزايش 
يافته است.

جمشيدى افزود: سهم اعتبارات جارى امسال خراسان رضوى از بودجه استانهاى كشور، حدود 5.6 درصد است.
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ارزآورانطلایسرخخراسانبهگشایشگرههایصادراتامیدبستهاند

طلایسرخارزآوردربنبستقوانینصادراتی
زعفران به عنوان كالاى راهبردى خراسان رضوى، كه 
بيشــترين حجم صادرات استان را به خود اختصاص 
داده است، اكنون با چالش هاى قانونى رو به رو است، 
به طورى كه دورنماى تجــارت اين محصول را براى 
صادركنندگان به عنوان ارزآوران اين طلاى ســرخ تا 

حدى تاريك كرده است.
بــه گزارش خبرنگار ايرنا، زعفران محصولى كم آب بر 
است كه اشتغال فراوانى به همراه دارد و چون خراسان 
رضوى حجم زيادى از توليــد زعفران دنيا را به خود 
اختصاص داده اســت، صادرات آن مزيت دار و ارزآور 

بوده و منجر به بهبود سرانه درآمدى مى شود.
به گفته دســت اندركاران صدور زعفران در خراسان 
رضوى، صادرات اين محصول طى سالهاى گذشته رشد 
قابل توجهى داشته به گونه اى كه ميزان آن از سالانه 
يــك تن در دهه 50، به 325 تن در شــرايط كنونى 
رســيده است كه به 67 كشور دنيا صادر مى شود. در 
مجموع رشد صادرات زعفران قابل توجه بوده است كه 
نشان از توانمندى صادركنندگان دارد، لذا نبايد با ايجاد 
موانع داخلى چوب لاى چرخ صادرات گذاشت و آن را 
كاهش داد.خراسان رضوى با 123 هزار هكتار زمين زير 
كشت پياز زعفران و 157 هزار خانوار كشاورز و توليد 
سالانه 500 تن زعفران و  500 ميليون دلار ارزآورى 
در اين حوزه، در كشت و صادرات زعفران داراى مزيت 
بالايى است، اما ميزان صدور اين محصول از اين استان 
در پنج ماه گذشته به طور ميانگين بيش از 45 درصد 

كاهش داشته است.
فعالان اين حوزه مهمترين موانــع صادراتى زعفران 
را رفع تعهد ارزى از طريق ســامانه نيما، عوارض آب 
مجازى، بالا بودن نرخ پايه گمركى و هزينه سربار ورود 

ارز توسط صادركنندگان زعفران ذكر مى كنند.

بررسى چالش هاى زعفران در شوراى گفتگوى دولت و 
بخش خصوصى خراسان رضوى

آخرين نشســت شــوراى گفتگوى دولــت و بخش 
خصوصى خراسان رضوى به رياست استاندار، به چالش 
هاى حوزه صادرات اســتان و موانعى كه در مسير اين 
حركت وجود دارد، اختصاص داشت و دست اندركاران 
اين حوزه خواستار بررسى اين مشكل از سوى مسوولان 

و يافتن راهكارهاى لازم در اين خصوص شدند.
رييس دبيرخانه شــوراى گفتگــوى دولت و بخش 
خصوصى خراســان رضوى در اين نشست در تشريح 
مهمترين موانع و مشكلات زعفران گفت: هم اكنون 
91 هزار هكتار از كشتزارهاى استان زير كشت زعفران 
اســت و با وجود عدم افزايش اين ســطح زير كشت، 
عملكرد آن در واحد سطح 2.5 تا 3.5 كيلوگرم پايين تر 

از حد مطلوب است.
على اكبر لبافى درباره ميزان سود ناشى از توليد زعفران 
در هر هكتار بيان كرد: كاشت و برداشت گندم در هر 
هكتار سودى 53 ميليون تومانى به دنبال دارد؛ اما اين 
عدد براى محصــول زعفران 37 تا 40 ميليون تومان 

است.
وى اظهار داشت: ميزان صادرات اين محصول از كشور 
در ســالهاى 1396 تا 1398 به ترتيب، 236، 279 و 
276 تن، در ســال 1399، 324 تن و در سال گذشته 
262 تن بود، صادركنندگان از مراجع تصميم گيرى 
مركزى بيــش از هر مورد ديگرى زيان مى بينند؛ لذا 
سياست گذارى در حوزه زعفران به لحاظ زيرساختى و 

سطح كارشناسى در استان ضرورى است.
وى بيان كرد: قيمت پايه صادراتى زعفران با قيمت بازار 
بسيار متفاوت است، چراكه قيمت پايه صادراتى يك 
هزار و 598 دلار است و در اين خصوص، كارگروه ماده 

16 در تهران تصميم گيرى مى كند، وضعيت كنونى 
و مشكلات موجود در حوزه كشت و صادرات زعفران 

امكان از دست دادن بازار را پررنگ مى كند.
لبافى ادامه داد: ثبت برند ملى زعفران و كاهش تعرفه 
هاى صادراتى به كشــورهاى چيــن و هند، همانند 
كشــورهاى همســايه، به منظور جلوگيرى از قاچاق 
زعفران ضرورى است. از طرفى، زعفران به عنوان طرح 

ملى نيازمند رديف اعتبارى است.
رييس دبيرخانه شــوراى گفتگــوى دولت و بخش 
خصوصى خراســان رضوى گفت: دريافت نيم درصد 
از ارزش پايــه صادراتى محصول به عنــوان عوارض 
آب مجازى، يكى ديگر از مشــكلات موجود در حوزه 
صادرات زعفران است و صادركنندگان نسبت به اين 
موضوع گلايه داشــته و معتقدند اين موضوع نيز به 
افزايش قاچاق اين محصول و خارج شــدن زعفران از 

مبادى غيررسمى دامن مى زند.
وى به مشــكلات موجود در مسير تسويه تسهيلات 
ارزى و نيز يافتــن بازارهاى جديد براى زعفران ايران 
اشاره و اظهار كرد: هم اكنون 80 درصد زعفران ايران 
تنها به چهار كشور صادر مى شود، از سوى ديگر توان 
صــادرات 100 تا 150 تن زعفران به بازارهاى چين و 
هند وجود دارد؛ اما تعرفــه و عوارض صادرات به اين 

كشورها بالاست.
براى رفع مشكلات چه بايد كرد

رييس دبيرخانه شــوراى گفتگــوى دولت و بخش 
خصوصى خراســان رضــوى در توضيــح مهمترين 
پيشنهادهاى مورد توافق بخش خصوصى و دولتى در 
موضوع زعفران گفت: پيشــنهاد مى شود كه تفويض 
اختيارات كارگروه مــاده 16 با تاكيد بر ارزش گذارى 
كالاى صادراتى(زعفران) به اســتان خراسان رضوى از 
طريق اســتاندارى، مجمع نمايندگان مجلس شوراى 
اســلامى و ســاير مبادى قانونى ظرف مدت 2 هفته 

پيگيرى شود.
وى ادامــه داد: همچنين در همين فرصت زمانى بايد 
تقاضاى بازنگرى و حذف نيم درصد عوارض صادرات 
آب مجازى از محصــول زعفران از طريق طرح آن در 
جلسات شــوراى مركز با همكارى مجمع نمايندگان 
اســتان در مجلس شوراى اسلامى مورد پيگيرى قرار 

گيرد.
لبافى بيان كرد: ثبت برند ملى زعفران ايران توســط 
ســازمان صنعت، معدن و تجارت و ســازمان جهاد 
كشاورزى استان با اســتفاده از منابع و ظرفيت هاى 
اســتانى و ملى ظرف مدت يك ماه پيگيرى شــود و 
سازمان جهاد كشاورزى با همكارى مجمع نمايندگان 
استان در مجلس و كارگروه ذيربط پيگيرى كنند تا با 
توجه به قيمت زعفران در بازار روز، در افزايش قيمت 
پايــه و تعرفه گمركى تجديد نظر و قيمت ها اصلاح و 

تعديل شود.
وى در خصوص مصوبه شــورا دربــاره تعرفه صادرات 
زعفران به چين و هند خاطرنشان كرد: با هدف ايجاد 
رقابت در صادرات زعفران از مبادى رسمى و قانونى و 
جلوگيرى از قاچاق و ضرورت تقويت بازارهاى صادراتى 
به كشورهاى چين و هند و رقابت با كشورهاى همسايه، 
شورا پيشــنهاد و تصويب مى كند كه وزارتخانه هاى 
ذيربط از جمله وزارت كشــور، جهاد كشاورزى، امور 
خارجه و صمت، موضوع رايزنى و انجام تعاملات لازم 
براى كاهش تعرفه صادرات زعفران با 2 كشور مزبور را 

در دستور كار خود قرار دهند.
لبافى اظهار داشت: بهتر است از طريق شوراى گفتگوى 
دولت و بخش خصوصى مركز به مبادى قانونى پيشنهاد 
شــود كه به صادركننده اجازه دهند تا ارز برگشت از 

صــادرات را در بازار آزاد يا بانك با ارزش روز به فروش 
برساند، يا اينكه با واردكنندگان كالاى فوق به صورت 

توافقى تعهد كند.
رييس دبيرخانه شــوراى گفتگــوى دولت و بخش 
خصوصى استان گفت: با توجه به اينكه در طرح جامع 
زعفران، مصوب هيات دولت در سال 1389، بسيارى از 
معضلات و موانع مربوط به حوزه توليد و صادرات اين 
محصول ديده شده است، اما در عمل اين طرح تاكنون 
اجرا نشده است، لذا پيشنهاد مى شود ضمن بازنگرى و 
اصلاح طرح، سازمان جهاد كشاورزى با همكارى مجمع 
نمايندگان استان در مجلس و شوراى گفت و گو، پيگير 
اجرايى شــدن اين طرح شوند تا بتوان رديف اعتبارى 

مشخصى از طرح هاى ملى براى آن دريافت كرد.
وى تاكيد كرد: ســازمان جهاد كشــاورزى مى بايد 
چهارچوب برنامه اجرايى كشاورزى قراردادى و مصاديق 
اجرايى آن را تهيه و در سطح استان ظرف مدت يك 
ماه اطلاع رســانى كند، همچنين با پيگيرى از طريق 
وزارت جهاد كشاورزى  با همكارى وزارت امور خارجه، 
صدا و ســيما و ساير ارگان هاى ذيربط ترتيبى اتخاذ 
شود تا بسته انجام تبليغات در سطح بين المللى تهيه و 

زمينه حضور در بازارهاى خارجى فراهم شود.
لبافى خاطرنشــان كرد: با توجه به اينكه عدم وجود 
تجهيزات و ماشــين آلات و حمايت دستگاه اجرايى 
براى كاشت و برداشت گل و به ويژه جداسازى كلاله 
به صورت مكانيزه، همواره يكى از مشكلات زعفرانكاران 
ايران بوده اســت، پيشنهاد مى شود كه سازمان جهاد 
كشــاورزى اســتان از طريق وزارت جهاد كشاورزى 
پيگيرى كند تــا با برنامه ريزى لازم، زمينه اى فراهم 
شــود كه از ظرفيت موجود شركت هاى دانش بنيان 
در اين زمينه استفاده شده و زيرساخت هاى لازم براى 
حمايت از مخترعان و توليدكنندگان اين دستگاه ها 

آماده شود.
ضرورت رفع موانع در مسير صادرات زعفران

دبير شــوراى ملى زعفران نيز در اين نشســت گفت: 
عوامل متعددى در كاهش صادرات نقش داشته است 
اما افزايش نرخ پايه گمركى ير ميزان صادرات محصول 
تاثير گذاشــته است، در سوم بهمن ماه 1400 قيمت 
پايه صادراتى زعفران از 570 دلار به هزار و 250 دلار 
افزاش يافت و دوباره در ارديبهشــت امسال به هزار و 
598 دلار رسيد كه اين پرسش را به ذهن مى آورد كه 

اين اتفاق با چه منطقى رقم خورده است؟
فرشيد منوچهرى افزود: اين مشكلات در حالى است 
كه صادركننده با مشــكل ديگرى به نام عوارض آب 
مجازى دســت و پنجه نرم مى كند. بخشــنامه اين 
موضوع بايد مورد بررســى قرار گيرد. در بخشنامه به 
آب همراه محصول كشاورزى اشاره شده،  درحالى كه 
زعفران به صورت خشك صادر مى شود. اگر هم منظور 
آب استفاده شده در چرخه توليد زعفران است كه بايد 
گفت آب مصرفى براى توليد فولاد بيشتر است؛ اما بابت 

اين موضوع عوارضى از صادرات فولاد اخذ نمى شود.
معاون هماهنگى امور اقتصادى اســتاندارى خراسان 
رضوى نيز در اين نشست گفت: در 20 روز گذشته با 
معاون اقتصادى رييس جمهور مذاكراتى جدى داشتيم 
تا استانهايى كه در توليد بيش از 70 درصد محصولى 
نقــش دارند، بتوانند قيمت گــذارى پايه گمركى آن 
محصول را انجام دهند و اين موضوع مورد موافقت قرار 

گرفته است.
ابوالفضل چمندى افــزود: مذاكراتى جدى براى كاهش 
تعرفه صادرات زعفران به چين و هند نيز از سوى مسوولان 
كشــورى صورت گرفتــه و ما پيگير تحقق اين مســاله 
هســتيم، در خصوص عوارض آب مجــازى نيز با وزارت 

جهاد كشاورزى مكاتبه كرده ايم تا اين عوارض از محصول 
زعفران دريافت نشود و در اين حوزه با دولت رايزنى كرده 

ايم كه مورد موافقت اوليه نيز قرار گرفته است.
رييس كميســيون تجارت اتاق بازرگانى خراســان 
رضوى نيز گفت: موضوعات و مشــكلات ناشى از نقل 
و انتقال ارز و اخذ عوارض آب مجازى موجب كاهش 
ارزش صادراتى زعفران مى شود. از سويى، قاچاق اين 
محصول به افغانســتان به راحتى اتفاق مى افتد كه از 

آنجا به اسم آن كشور صادر مى شود.
محمدحسين روشــنك افزود: زعفران كالاى راهبردى 
استان خراسان رضوى اســت. در حوزه توليد تلاشهاى 
خوبى صورت گرفته اســت اما تمركز كافى وجود ندارد. 
لازم است ارزآورى محصول را افزايش دهيم، پيشنهاد مى 
شود ارز حاصل از صادرات زعفران و پسته و چند داروى 
گياهى در جهت واردات موبايل استفاده شود تا منجر به 

ارزآورى بيشتر اين حوزه و تشويق به صادرات شود.
يك كارشناس در ســازمان جهاد كشاورزى خراسان 
رضوى نيز گفت: مشكل صادرات زعفران، وجود برخى 
قوانين اســت كه باعث شده صادركننده نتواند با فراغ 
بال بــه صدور اين محصول بپردازد و از ســوى ديگر 
توليدكننده هم اين مشكل را دارد؛ زيرا توليد و صادرات 

با يكديگر مرتبط هستند.
رامين اسمى افزود: ما پيشنهاد كرديم به منظور بهبود 
ارتباط بين توليدكننده و صادركننده زعفران، تمركز بر 
روى قرارداد در اين زمينه راهگشاســت كه در صورت 

تحقق اين امر، نتايج مطلوبى را شاهد خواهيم بود.
خام فروشى ممنوع

استاندار خراسان رضوى با تاييد پيشنهادهاى دبيرخانه 
شوراى گفتگوى دولت و بخش خصوصى استان به خام 
فروشى زعفران اشاره كرد و گفت: در حال حاضر بخش 
عمده اى از زعفران استان خام فروشى مى شود كه اين 
چالش بايد حل و فصل شود، اين در حالى است كه بايد 
زعفران مورد فرآورى قرار گرفته و محصولات زعفرانى 
داراى ارزش افزوده بالا از استان به ساير نقاط دنيا صادر 

شود.
يعقوبعلى نظرى افزود: به منظور حل مشكلات حوزه 
توليد زعفران، بايد به موضوع كشــت قراردادى توجه 
بيشترى داشت و با توجه به اينكه تصميم گيرى در اين 
زمينه جنبه استانى دارد، نيازى به معطل ماندن براى 

تصميم گيرى از مركز نداريم.
وى خاطرنشــان كرد: از ديگر مباحثــى كه در رفع 
مشكلات حوزه توليد زعفران بايد مورد توجه قرار گيرد، 
تدوين بسته آموزشــى براى توليدكنندگان از سوى 
سازمان جهاد كشاورزى است تا با روشهاى نوين توليد 

و فرآورى زعفران آشنا شوند.
استاندار خراسان رضوى تاكيد كرد: ضرورى است در 
اين بسته مســائل و مولفه هاى لازم در حوزه كشت 
زعفران مطرح شــود، زيرا ميزان برداشت محصول از 

واحد سطح از اين موضوع تاثير مى پذيرد.
نظرى اضافه كرد: زعفران كالايى مهم و راهبردى براى 
استان خراسان رضوى است و بايد بر عملكرد توليد و 
افزايش برداشت اين محصول از هر هكتار تمركز كنيم.
استاندار خراسان رضوى گفت: با توجه به اينكه خطه 
خراسان، خاستگاه زعفران است، توجه به مسائل مرتبط 
بــا صنايع تبديلى در اين حوزه بايد مورد توجه جدى 

قرار گيرد.
وى با درخواســت رييس اتاق هــاى بازرگانى ايران و 
خراســان رضوى در اين نشست در خصوص برگزارى 
نشستى ويژه به منظور بررسى مسائل و مشكلات حوزه 
زعفران اســتان و تصميم گيرى درباره اين محصول 

موافقت كرد.
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مادران ورزشكاران فقط در رده ى نونهالان 
مجاز به حضور در سالن هستند

مديركل ورزش و جوانان استان خراسان رضوى 
گفت كه «ممانعت از حضور مادران كاراته كاها در 
مســابقات نونهالان و نوجوانان به دليل برگزارى 

توامان اين مسابقات بوده است».
على اكبر هاشمى جواهرى در گفت وگو با ايسنا، 
درباره دلايل ممانعت از ورود مادران ورزشكاران 
كاراته كا براى حضور در سالن مسابقات رده هاى 
پايه در مشــهد، اظهاركرد: در كل حضور جنس 
مخالف در ســالن مسابقات، چه آقايان در سالن 

مســابقات بانوان و يا بانوان در ســالن مسابقات آقايان، منع قانونى دارد اما تنها در رده 
نونهالان، حضور مادران در سالن مسابقات منعى ندارد.

مديركل ورزش و جوانان خراسان رضوى، افزود: اما از آنجا كه اين مسابقات هم در رده 
نونهــالان و هم در رده نوجوانان به صورت تركيبى برگزار مى شــد، لذا حضور بانوان و 
مادران ورزشكاران در سالن مسابقات منع قانونى داشت و از آن ممانعت شد. بر همين 
اساس نيز صبح امروز (شنبه) با رييس هيات كاراته جلسه  داشتم و قرار شد از اين پس 
مسابقات نونهالان و نوجوانان كه عمدتا در رشته هاى رزمى نيز برگزار مى شود، به صورت 

مجزا برگزار شود تا خانواده ها بتوانند در سالن مسابقات رده نونهالان حاضر شوند.
وى تصريح كرد: البته اين موضوع مقدارى ســخت است چرا كه اكثريت خانواده ها از 
شهرستان هاى مختلف به مسابقات مى آيند و ممكن است فرزندان شان بخواهند هم در 
رده نونهالان و هم در نوجوانان به روى تاتامى بروند اما هيات كاراته زحمت اين موضوع 

را قبول كرد تا مشكلى در اين باره بوجود نيايد.
جواهرى در پاسخ به اين سوال كه آيا دستور ممانعت از ورود مادران به سالن مسابقات بر 
اساس دستور حراست وزارت ورزش و جوانان صورت گرفته يا خير؟ گفت: خير دستورى 
در كار نبوده و اداراه كل حراست ورزش و جوانان استان بر اساس دستورالعمل ها اين كار 
را انجام داده است. هيچ دستورى از هيچ ارگانى در اين باره صادر نشده بود. حتى خارج 

از چارچوب ورزش استان نيز دستورى در اين باره صادر نشد.

ثبت رسمى شكايت 2 نامزد رياست 
فدراسيون فوتبال در كميته اخلاق

شكايت اميررضا واعظ آشتيانى و عليرضا اسدى دو نامزد رياست فدراسيون فوتبال از 
كميته بدوى انتخابات در كميته اخلاق اين فدراسيون به ثبت رسيد.

به گزارش خبرنگار ورزشى خبرگزارى تسنيم، اميررضا واعظ آشتيانى و عليرضا اسدى 
دو نامزد رياست انتخابات 8 شــهريور ماه فدراسيون فوتبال نسبت به شرايط كميته 

بدوى انتخابات شكايتى را تنظيم و به فدراسيون فوتبال ارسال كردند.
اين شــكايت ها روز پنجشنبه صورت گرفت و اعتراض اين دو نامزد نسبت به مصاحبه 
جانبدارانه على فلاحتى رئيس كميته بدوى انتخابات از مهدى تاج و همچنين حضور 
دو فــرد دولتى در كميته بدوى بود كه اين موارد اســتقلال و بى طرفى كميته بدوى 
انتخابات را زير ســؤال مى برد، از همين رو در شكايت صورت گرفته، درخواست تغيير 
رئيس كميته بدوى و همچنين كنار گذاشتن دو عضو دولتى اين كميته صورت گرفت.

واكنشسرمربیتیمملیبسكتبالبهناكامیبزرگ

ارمغانی:نتایجراتوجیهنمیكنم
ســرمربى تيم ملى بســكتبال ايران، در 
آخرين اظهــارات خود راجــع به دلايل 
ناكامى ملى پوشان در رقابت هاى كاپ آسيا 

2022 صحبت كرد.
سعيد ارمغانى در گفت وگو با ايسنا، درباره 
عملكــرد تيم ملى بســكتبال ايــران در 
مسابقات كاپ آسيا 2022 اندونزى توضيح 
داد: واقعيت اين است كه به شخصه روال 
تيم را رو به رشــد مى ديدم. ما يك ماه تا 
يك ماه و نيم اســت با تيم كار مى كنيم 
و روال مثبتى داشــتيم كه يك بسكتبال 
تهاجمى مخصوصا در دفاع را كار كنيم. با 
داده هايى كه داشتيم در انجام اين امر نيز 
موفق بوديم. حدودا 6 بازى رســمى است 
كه بنده در خدمت تيم ملى هســتم و در 
ايــن مدت چهار بازى ما خيلى  خوب بود 
و در دو بازى عملكرد تيم ايران آنگونه كه 

بايد نبود.

 يخچالى با درد بازى كرد
او در واكنش بــه اين موضوع كه به نظر 
مى رســيد روند رو به رشــد تيم  ملى در 
بازى با اردن متوقف شــد، توضيح داد: به 
نظرم ايران به عنوان يك تيم در حال رشد 
روال طبيعى دارد و مســير خوبى را طى 
مى كند امــا بايد بدانيم در يك تورنمنت 
براى همه تيم ها امكان دارد اتفاق بازى با 
اردن رخ بدهــد و يك روزى به هر دليلى 
يــك تيم نتيجه نگيرد. مــن قصد ندارم 
خودم را توجيه كنم چون نياز به اين كار 
ندارم، بايد قبول كنيم كه دلايلى مختلفى 
بــراى عــدم نتيجه گيرى مقابــل اردن 
وجود داشت كه يكى از اين اتفاقات، پيچ 
خوردگى مچ پاى بهنام يخچالى بود. قبل 
از بــازى با اردن بهنام يخچالى مچ پايش 
پيچيــده بود و دكتــر صادقى با زحمت 
شــبانه روزى كه كشيدند، نهايتا بهنام را 

با قرص ضد درد به اين بازى رساندند كه 
قطعا تاثيرگذار بود.

فشــار زياد در كوارتر سوم باعث شد كه 
در كواتر چهارم از نظر بدنى كم آورديم و 
نشد اختلاف ايجاد شده را حفظ كنيم و 

بازى از دست ما خارج شد.
شروع خوبى برابر اردن نداشتيم

ســرمربى تيم ملــى بســكتبال ايران، 
درباره شــروع ضعيف ايران مقابل اردن 
نيز گفت: اول بازى مى خواســتيم با نوع 
دفاعى كه داشتيم بازيكن آمريكايى اردن 
يعنــى «تاكر» را از بازى خارج كنيم كه 
متاسفانه در اين امر موفق نبوديم  و آن ها 
چند حمله خوب داشتند. اين موضوعات 
به نظرم توجيه باخت نيست و نمى گويم 
به اين دلايــل باختيم، بايد شــجاعت 
داشــته و شكســت را قبول كنيم چون 
باخت هم جزوى از بســكتبال است. به 

هر حال همين مشكل مصدوميت بهنام 
يخچالى و بازى اســتثنايى اردن مقابل 
چين تايپه كه آن هــا را از لحاظ روحى 
خيلى بالا برده بود، به همراه ساير موارد 
ديگر همگى دست به دست هم دادند تا 

نتيجه را واگذار كنيم.
نتايج را توجيه نمى كنم

سرمربى تيم ملى تصريح كرد: در بازى با 
اردن اما اين اتفاق خوب نيفتاد و اردنى ها 
در ابتداى بازى چند حمله خوب به سبد 
ما داشتند و توپ هاى ما هم گل نشد كه 
تيم را تحت فشار گذاشت. بازيكنان ايران 
در پريود سوم از جان مايه گذاشتند و در 
زمين همه انرژى خــود را صرف كردند 
تا ضمن جبــران اختلاف از حريف پيش 
بيافتند. شايد همين فشار زياد در كوارتر 
سوم باعث شد كه در كواتر چهارم از نظر 
بدنى كم آورديم و نشــد اختلاف ايجاد 

شــده را حفظ كنيم و بازى از دســت ما 
خارج شد.

 روند تيم ملى رو به رشد است
او بــا بيان اينكه گاهى اوقــات روند تيم 
در يك بازى خوب نيســت، توضيح داد: 
در يك تورنمنت بــه دليل اينكه بازى ها 
مداوم هستند، امكان دارد يك تيم در يك 
مسابقه آنطور كه بايد در زمين خوب نباشد 
و ريتم بازى را از دست بدهد. اگر همه اين 
مــوارد را كنار هم قرار دهيم يك توضيح 
كوچك درباره باخت تيم ملى اســت، اما 
واقعا نمى خواهم موضــوع را لوث كنم و 
پشت اين موارد پنهان شوم. واقعيت هايى 
بود كه اتفاق افتاد و بازيكنان تيم ملى همه 
تــلاش خود را كردند تا يك تصوير خوب 
از بسكتبال ايران در آسيا نشان دهند. به 
طور كلى اما شخصا روند تيم ملى را رو به 

رشد مى بينم.

پاشازاده: اگر جاى اسكوچيچ بودم از تيم ملى مى رفتم
همدلیدربینبازیكنانوجودندارد

هیأترئیسهفدراسیونتكواندوهمچنانبلاتكلیف/شكافمیانهادیساعیومجمعتكواندو!

پاشازاده: اگر جاى اسكوچيچ بودم از تيم 
ملى مى رفتــم/ همدلى در بين بازيكنان 

وجود ندارد
مدافع پيشين تيم ملى فوتبال كشورمان 
گفت، با اتفاقاتى كه براى سرمربى كروات 
تيم ملى افتاده اســت، اگر جاى او بود از 

اين تيم مى رفت.
مهدى پاشــازاده در گفت وگو با خبرنگار 
ابقاى  درباره  تسنيم،  ورزشى خبرگزارى 
دراگان اسكوچيچ در سمت سرمربيگرى 
تيم ملى فوتبال كشورمان اظهار داشت: 
به اين نتيجه رســيده ام كــه در كارهاى 
جمعى ضعيف عمــل مى كنيم. اتفاقاتى 
كه براى اســكوچيچ افتاد، خيلى بد بود. 
تجربه نشــان داده كه در خيلى از جاها، 
كميته فنى خروجى نداشــته است و با 
اتفاقات اخيــر وضعيت تيم ملى واقعاً بد 

است.
وى در مــورد رد صلاحيت اســكوچيچ 
توســط اعضاى كميته فنى فدراســيون 
فوتبال تصريح كرد: چنين جمله اى نبايد 
گفته مى شد. با اين كار وجهه اسكوچيچ 
خراب شد. وضعيت بازيكنان تيم ملى را 
مى بينيم كه دودســتگى شده است. اگر 
بودم، خودم مى رفتم.  اســكوچيچ  جاى 
مــا با اين وضعيت به جايى نمى رســيم، 
چون اختلافات علنى شــده است. با اين 
شرايط، شــايد بازيكنان حرف اسكوچيچ 
را نخواننــد. در جــام جهانــى 2006، 
اختلاف ها كمتر بود، اما الان واضح ديده 
مى شود و همه چيز زير سؤال رفته است.

بازيكن پيشــين تيم ملــى فوتبال ايران 
در واكنــش بــه انتقادها از عــدم اقتدار 
اســكوچيچ گفت: اگر به عقب برگرديم 
و شرايط پس از جدايى مارك ويلموتس 
را نداشته باشيم، اسكوچيچ سرمربى تيم 
ملى نمى شد. اگر شرايط عادى بود، همه 
موافق من هستند كه اصلاً سرمربيگرى 
تيم ملى را به او پيشــنهاد نمى كردند. او 
در شــرايطى هدايت تيم ملى را پذيرفت 
كه كسى مســئوليت قبول نمى كرد. ما 

بايد قدردان زحمات او باشــيم كه نتايج 
خوبى گرفت، اما به اين نكته توجه كنيم 
كــه نتايج خوب تيم ملــى روى همدلى 
بازيكنان كسب شــد. متأسفانه در حال 
حاضــر همدلى بيــن بازيكنان نيســت 
و دودســتگى ديــده مى شــود. در جام 
جهانى قرار نيســت با تيم هاى سوريه و 
لبنان بازى كنيم و در بالاترين ســطح با 
تيم هاى قدرت رقابت خواهيم داشت. ما 
بايد از الان برنامه ريزى درستى داشته و 

به اين نكته توجه داشــته باشيم كه چه 
اسكوچيچ باشــد و چه نباشد، برنامه مان 
چيســت. آيا هدف كسب نتيجه در جام 

جهانى است يا جام ملت هاى آسيا؟
فوتبال  تيــم  درباره وضعيت  پاشــازاده 
اســتقلال هم يادآور شــد: استقلال تيم 
خوبــى دارد و قطعــاً مى توانــد مدعى 
قهرمانى باشد، اما اين تيم هم مشكلات 
خــودش را دارد. اگر اين مشــكلات به 
وضوح مشخص باشد، شايد دردساز شود.

مجمــع فدراســيون تكواندو بــار ديگر با 
گزينه هاى رييــس اين فدراســيون براى 
حضور در هيات رييسه مخالفت كرد تا عمق 
اختلافات ميان ساعى و اعضاى مجمع نشان 

داده شود.
به گزارش ايسنا، مجمع انتخاباتى فدراسيون 
تكواندو 15 دى ســال گذشته برگزار شد 
و ســرانجام هادى ســاعى پــس از كش و 
قوس هــاى فــراوان به عنــوان رييس اين 
فدراســيون انتخاب شــد.در همان مجمع 
انتخاباتى، هادى ســاعى گزينه هاى خود را 
براى حضور در هيات رييســه فدراســيون 
اعــلام كــرد كه بــا راى اعضــاى مجمع، 
محمــد كهندل به عنوان نماينده باشــگاه 
ها، حسين حســين زاده به عنوان نماينده 
هيات هاى استانى و مينو مداح و غلامحسن 

ذوالقدرى نيز به عنوان كارشناســان خبره 
از اعضاى مجمــع راى اعتماد گرفتند و به 
عضويت هيات رييســه درآمدند اما عشرت 
شاه محمدى نتوانست آراى لازم را براى به 
دست گرفتن نايب رييسى بانوان فدراسيون 
تكواندو بدســت بياورد. همچنين مسعود 
لشگرى از سوى ساعى به عنوان گزينه نايب 
رييسى فدراســيون مطرح بود اما ساعى از 
معرفى او به مجمــع براى راى گيرى صرف 
نظر كرد.اما با گذشت 6 ماه و نيم از رياست 
ساعى بر فدراسيون تكواندو، مجمع عمومى 
اين فدراسيون روز پنج شنبه در آكادمى ملى 
المپيك برگزار شد و اينبار نيز اصرار ساعى 
براى حضور عشرت شاه محمدى در هيات 
رييسه فدراسيون تكواندو با مخالفت قاطع 
اعضاى مجمع روبرو شد و على خليلى و زهرا 

سروى از چهره هاى شناخته شده تكواندو و 
جزو حاميان هادى ساعى نيز با راى اعضاى 
مجمع از رسيدن به هيات رييسه ناكام بودند.
پس از معرفى عشرت شاه محمدى به عنوان 
گزينه نايب رييسى  بانوان، على خليلى نايب 
رييس فدراســيون، زهرا ســروى به عنوان 
كارشــناس خبره و محمد جمشــيدى به 
عنــوان خزانه دار، به اعضــاى مجمع براى 
كســب راى جهت حضور در هيات رييسه 
فدراسيون تكواندو، تنها محمد جمشيدى 
به عنوان خزانه دار فدراســيون راى اعتماد 
گرفت و اعضاى مجمع درباره 3 گزينه ديگر 
با راى قاطع خود با گزينه هاى هادى ساعى 
مخالفــت كردند.از ميــان 58 راى اعضاى 
مجمع، على خليلى تنها با كسب 13 راى، 
عشرت شاه محمدى با كسب 16 راى و زهرا 

سروى نيز با كســب 13 راى نتوانستند به 
عضويت هيئت رئيسه فدراسيون تكواندو در 
بيايند تا عمق شكاف ميان رييس فدراسيون 
تكواندو و اعضاى مجمع تنها با گذشت 6 ماه 
و نيم از رياســت وى بر فدراسيون تكواندو 
نمايان شــود.اينكه از 4 گزينه هادى ساعى 
براى حضور در هيات رييسه، فقط يك نفر 
از اعضاى مجمع راى اعتماد مى گيرد، نشان 
دهنده ناهماهنگى يا اختلاف ميان فدراسيون 
و اعضاى مجمع بــه عنوان مهمترين ركن 
فدراسيون تكواندو است كه مى تواند ضمن 
بلاتكليفــى فدراســيون در تكميل كردن 
اعضاى هيات رييسه، به اين رشته المپيكى 
كــه در راه حضــور در رقابت هاى قهرمانى 
جهان و رقابت هاى كسب سهميه المپيك 

است، ضربه وارد كند.
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خراسان رضوى و شمالى

صاحب امتياز و مدیر مسئول :
حسين رفيعى

زباله هايى كه ممكن است بر سر زمينيان خراب شوند!
موشك ها و ماهواره هايى كه به فضا پرتاب مى شوند، ممكن است به 
هم برخورد كنند و زباله هايى را به جا بگذارند كه امكان سقوط آنها 

روى زمين وجود دارد.
به گزارش ايسنا و به نقل از اسپيس، اين كه كسى با سقوط زباله هاى 

فضايى كشته شود، مسئله اى مربوط به زمان است.
زباله هاى فضايى تاكنون به يك حصار دام در اندونزى كه توسط يك 
مخزن ســوخت سرگردان له شد، خانه اى در ساحل عاج كه توسط 
قسمتى از مرحله اول يك موشك آسيب ديد و زنى در اوكلاهاما كه 
در حال قدم زدن در پارك قطعه اى از يك موشك به شانه او برخورد 

كرد و البته زنده ماند، اصابت كرده اند.
يك پژوهش جديد نشان مى دهد زباله هاى فضايى بعدى كه روى 
ســطح زمين سقوط مى كنند، مى توانند تلفات بسيار واقعى در پى 
داشته باشــند و احتمال اين موضوع از آنچه مردم تصور مى كنند، 
 ،(Michael Byers)«بيشتر است. اين پژوهش كه توسط «مايكل بايرز
دانشمند علوم سياسى در «دانشگاه بريتيش كلمبيا»(UBC) در كانادا 
هدايت مى شود، خطر سقوط يك قطعه زباله فضايى را در منطقه اى 
پرجمعيــت از زمين طى يك دهه آينده بررســى مى كند. بايرز و 
گروهش، اين احتمال را كه قطعه اى بزرگ از يك فضاپيما(كه بتواند 
كسى را مجروح يا خسارت مالى وارد كند) در 10 سال آينده هنگام 
گردش به دور زمين وارد جو شود، عدد بالاى يك به 10(10 درصد) 

برآورد كردند.
«آرون بولى»(Aaron Boley)، ستاره شناس دانشگاه بريتيش كلمبيا 
و از پژوهشگران اين پروژه گفت: با توجه به پرتاب هاى مكرر، امكان 
افزايش اين احتمال وجود دارد. با وجود اين، سقوط زباله هاى فضايى، 
خطرى نيست كه مردم اغلب به آن فكر مى كنند. فقدان يك حادثه 
بزرگ باعث شده است كه مردم چندان نگران اين موضوع نباشند. 
شركت ها و دولت هايى كه موشك ها را پرتاب مى كنند، هنوز راه هاى 
كارآمدتر و واضح ترى را براى رسيدگى به مسائلى مانند مسئوليت 
خسارت در صورت وقوع حادثه ناشى از زباله فضايى پيدا نكرده اند.

اگرچه احتمال خطر براى يك شــخص كم اســت اما تعداد زياد 
ماهواره هــا و مدارهايى كه آنها تمايل دارند اشــغال كنند، به اين 
معناست كه يك قطعه زباله اغلب امكان دارد سقوط كند. اين مسئله 
به ويژه زمانى بسيار جدى است كه در مقياس هاى زمانى چند ساله تا 
يك دهه در نظر گرفته شود. اين همان عمر مورد انتظار براى بسيارى 
از ماهواره ها است و زمانى كه اين عمر به سر برسد، ماهواره ها اغلب 

در مدار رها مى شوند.
بــه اين موضوع فكر كنيد كه اگرچه خطر تصادف رانندگى در يك 
روز معين براى يك راننده ناچيز است اما روزانه ميليون ها راننده در 

جاده ها، با تصادفات متعددى مواجه مى شوند.
زباله هــاى فضايى، يك مشــكل ديرينه هســتند. مراحل مدارى 
سپرى شــده اغلب به مدار ختم مى شوند اما حتى صدها مايل بالا 
نيز مقدار كمى كشــش جوى وجود دارد كه جسم در حال گردش 
را در هر بار گذشــتن، كمى كند مى كند. جســم در نهايت آنقدر 
ســرعت را از دست مى دهد، كه شروع به سقوط به زمين مى كند. 
حتى اگر يك قطعه در مدار بماند، مى تواند با چيزى برخورد كند و 

به قطعات كوچك ترى تقسيم شود كه خود خطرى براى ماهواره ها 
و ايستگاه هاى فضايى هســتند و برخى از آن قطعات مى توانند به 
اندازه اى بزرگ باشــند كه دوباره وارد جو شوند و به سطح برخورد 

كنند.
محاسبه خطر

اين گروه پژوهشى براى محاسبه خطرات رسيدن زباله هاى فضايى به 
سطح زمين، از دو روش استفاده كردند. يكى از روش ها، ماهواره ها را 
در مدارهايى با حضيض تا 600 كيلومتر تجزيه و تحليل كرد؛ حدود 
651 بدنه موشك با اين معيار مطابقت دارند. اين موشك ها، مراحل 
مدارى هستند كه طى فرآيند پرتاب رها شده اند و بلافاصله به زمين 
نمى افتند. هر يك از اين موشــك ها داراى شيب مدارى مشخصى 
هســتند؛ يعنى مقدارى كه مدار نسبت به خط استوا كج مى شود. 
پژوهشگران اين اطلاعات را با تراكم جمعيت در زير مدار هر موشك 

تركيب كردند تا احتمال برخورد يكى از اين 651 بدنه موشك به يك 
شخص را محاسبه كنند.روش دوم، تعداد ورود مجدد بدنه موشك 
كنترل نشده طى 30 سال گذشته را در نظر گرفت و اين تعداد را در 
دهه آينده پيش بينى كرد.پژوهشگران با تركيب اين دو روش، مدلى 
را ابداع كردند كه احتمال آسيب ديدن شخص توسط يك قطعه زباله 
فضايى را پيش بينى مى كند. آنها احتمال آسيب ديدن يك شخص 

طى 10 سال آينده را تا 10 درصد محاسبه كردند.
مسئوليت پذيرى

علاوه بر احتمال اصابت موشــك به يك شــخص يــا يك ملك، 
موضوع مسئوليت نيز وجود دارد و اين موضوع براى عمليات فضايى 
خصوصى و دولت ها اهميت بيشترى خواهد داشت زيرا ترافيك در 
مدار زمين سنگين تر مى شــود. «پيمان ماوراى جو»(OST) كه در 
ســال 1967 امضا شد و هنوز هم زيربناى قانون فضايى است، بيان 
مى كند كه دولت هر كشورى كه موشكى را پرتاب مى كند، مسئول 
خســارات ناشى از موشك مذكور است؛ حتى اگر پرتاب كننده يك 
شركت خصوصى باشد.در هر حال، دستورالعمل پيمان ماوراى جو 
اغلب مورد اســتناد قرار نگرفته است. بولى خاطرنشان كرد كه يك 
نمونه نادر، ورود مجدد ماهواره شوروى در سال 1977 بود كه پس 
از ورود بــه كانادا، زباله هاى راديواكتيو را پخش كرد. دولت كانادا در 
واكنش، شش ميليون دلار خسارت از اتحاد جماهير شوروى مطالبه 

كرد كه شوروى نيمى از آن را پرداخت كرد.
بولى ادامه داد: اين احساس وجود داشت كه اتحاد جماهير شوروى 

فقط به اين دليل اين كار را انجام  داد چون كار درستى بود و آنها لزوما 
موظف به پرداخت خسارت نبودند.

«مارلون ســورج»(Marlon Sorge)، مدير اجرايى «مركز مطالعات 
مدارى و پسماندهاى ورودى»(CORDS) گفت: علاوه بر اين، زمانى 
كه پيمان ماوراى جو و توافق نامه هاى بعدى امضا شــد، تنها تعداد 
كمى از كشــورها بودند كه مى توانستند هر چيزى را پرتاب كنند. 
ماهواره ها و هر چيز ديگرى كه به مدار مى رسيد، احتمالا متعلق به 
دولت بود يا حداقل از كشــور متبوع شركت مجرى پرتاب مى شد.
آمريكا در حال حاضر ســالانه بيشترين محموله ها را به فضا پرتاب 
مى كند و زباله هاى برخى از آنها در دارايى هاى شهروندان خصوصى 
هم در آمريكا و هم در ســاير كشــورها افتاده اند. هيچ يك از اين 

حوادث، آسيبى به كسى روى زمين وارد نكرده اند.
چه كار بايد كرد؟

بعيد اســت كه خطرات ناشــى از زباله هاى فضايى، تعداد فزاينده 
پرتاب هــا را كاهش دهند. بنابراين، اقدامات كاهنده خطر، بر نحوه 

سقوط زباله ها به زمين بستگى دارد.
«جاناتان مكداول»(Jonathan McDowell)، اخترفيزيكدان «مركز 
اخترفيزيك هاروارد-اسميتسونين»(CfA) گفت: يك راه حل ساده 
اين اســت كه شــركت هاى پرتاب كننده را ملزم كنيم كه مراحل 
موشــك را به موتورهاى كوچك مجهز كنند تا مدار خارج شدن را 
كنترل كنند و اطمينان حاصل كنند كه اين زباله ها در اقيانوس ها يا 
مناطق خالى از سكنه فرود مى آيند. آژانس هاى فضايى و شركت هاى 
ماهواره اى، اين كار را تا حدى انجام مى دهند اما داشــتن يك الزام 

رسمى، اين عمل را رايج تر مى كند.
سورج گفت: بسيارى از موشك ها در حال حاضر كمى سوخت اضافى 
حمل مى كنند تا پرتاب كننده بتواند فرود را به مكان هاى خاص ترى 
هدايت كند. اين قابليت به ويژه مهم است زيرا بخشى از موشك كه 
در مدار قرار مى گيرد، موتورى دارد كه آن قدر بزرگ و متراكم است 

كه احتمال دارد ورود مجدد به زمين داشته باشد.
ســورج ادامه داد: با وجود اين، آن چه كه هنگام ورود مجدد اتفاق 
مى افتد، هنوز يك علم دقيق نيست زيرا مشاهده سوختن زباله هايى 
كه دوباره وارد مى شوند، اغلب مستلزم نزديكى نسبى به يك منطقه 
دورافتاده است. شركت هوافضا، ضبط كننده هايى را به برخى اجسام 
كه دوباره وارد مى شــوند، وصل كرده است تا فشار و دما را دريافت 
كنند و داده هاى بيشــترى در مورد اتفاقاتى كه هنگام ورود مجدد 

براى زباله ها رخ مى دهد، جمع آورى شود.
يك روش ديگر، استانداردسازى قوانين است. سورج خاطرنشان كرد 
كه در حال حاضر، بســته به اين كه ماهواره يك پلتفرم تحقيقاتى 
ناسا، يك محموله نظامى يا يك ماهواره ارتباطى باشد، قوانين كاهش 
زباله كمى متفاوت هستند. به توافق رسيدن بر سر اين قوانين، روند 

كندى است.
بولى گفت: راه هاى زيادى براى كاهش تعداد حوادث ناشى از زباله 
فضايى وجود دارد. ايده، انگيزه دادن به بهترين روش ها پيش از وقوع 

يك حادثه بزرگ است.
اين پژوهش، در مجله «Nature Astronomy» به چاپ رسيد.

علمى

علمى

دانشمندان قصد دارند به زودى آخرين نسخه 
يك ابزار هوش مصنوعى را آزمايش كنند كه 

قادر است كلمات را به تصاوير تبديل كند.
 Tech) به گزارش پايگاه خبرى تكِ اكِســپلور
Explore)، دانشمندان اعلام كردند ميليون ها 
انسان كه مشتاق استفاده از ابزار 
هوش مصنوعى جديد هستند تا 
به آن ها اجــازه دهد تصاوير را به 
سادگى و از راه توصيف با كلمات 
ايجاد كنند، بــه زودى به آرزوى 

خود خواهند رسيد.
شركت تحقيقاتى هوش مصنوعى 
OpenAI در حــال انجام آزمايش نســخه بتا  
DALL-E اســت و قصــد دارد يــك نرم افزار 
پيشــرفته توليد كند كه تصاوير را بر اساس 

توضيحات متنى ايجاد مى كند.
هوش مصنوعى، منجر به ايجاد ترس درخصوص 
جايگزينى انســان با ماشين ها در زمينه هايى 

مانند پشتيبانى مشتريان و روزنامه نگارى شده 
اســت؛ اما علاقه مندان اين فنــاورى، آن را به 

فرصت نزديك تر مى دانند تا تهديد.
شركت OpenAI در پستى نوشت: ديده ايم كه 
مردم از DALL-E براى ساختن موزيك ويدئو 
براى بيماران ســرطانى جــوان، طراحى جلد 
مجلات و زنده كردن مفاهيم بديع اســتفاده 
مى كنند.طبق اعلام اين شركت، طى هفته هاى 
آينده براى يك ميليون نفر كه در ليست انتظار 
هستند، دعوتنامه هايى ارسال مى شود تا آخرين 
نسخه اين ابزار را امتحان كنند.به دليل احتمال 
سوءاســتفاده از اين ابزار و ابزارهاى مشــابه 
آن در زمينه كمپين هاى اطلاعات نادرســت 
نگرانى هايى وجود دارد؛ به همين دليل، شركت  
OpenAI اعلام كرد كه با پژوهشگران و طراحان 
براى ايجــاد پادمان هايى بــراى جلوگيرى از 
سوءاستفاده ها (مانند استفاده از DALL-E براى 

كلاهبردارى) همكارى كرده است.

يك فناورى جديد ممكن اســت به ساختن 
هوش مصنوعى بســيار پيشــرفته اى منجر 
شــود كه مى تواند فورا آنچه را مى بيند درك 
كند. اين فنــاورى كاربردهايى در رباتيك و 

خودروهاى بدون راننده خواهد داشت.
بــه گــزارش ايرنــا از «ســاى تكِ  ديلى»، 
پژوهشگران در دانشــگاه فلوريداى مركزى 
(UCF) دســتگاهى براى هــوش مصنوعى 
ســاخته اند كه شــبكيه چشم 
را همانندســازى مى كنــد. اين 
تحقيقات مى تواند منجر به هوش 
بشود كه  پيشرفته اى  مصنوعى 
مى تواند آنچــه را مى بيند فورا 
شناســايى كند. ايــن فناورى 
مى تواند همچنين در ربات ها و 
ماشين هاى خودران (خودروهاى 

بدون راننده) استفاده شود.
اين فنــاورى كــه در يك مطالعــه جديد 
منتشرشده در نشــريه ACS Nano معرفى 
شده اســت، همچنين از لحاظ طيف طول 
موج هايى كه مى بيند از ماوراى بنفش تا نور 
مرئى و مادون قرمز، عملكرد بهترى از چشم 

دارد.همچنين توانايى اين فناورى براى تركيب 
سه عمليات متفاوت در يك عمليات، حالت 
منحصر بــه فردى به آن مى دهــد. در حال 
حاضر، فناورى در دسترس در زمينه تصوير 
هوشمند همانند آنچه در ماشين هاى خودران 
يافت مى شــود، نيازمند بخش هاى مجزاى 

پردازش، حفظ و حس كردن داده ها است.
محققــان مى گويند كه اين وســيله طراحى 
شــده دانشــگاه فلوريداى مركــزى از طريق 
يكپارچه سازى ســه طرز عمل يادشده، نسبت 
به فناورى هاى موجود بســيار ســريع تر است. 
اين فناورى همچنين صدها دستگاه را در يك 
«تراشه» (chip) به پهناى يك اينچ جا مى دهد 
و از ايــن لحاظ نيز اين فناورى بســيار جمع و 
جور اســت.«تانيا روى» استاديار بخش علوم و 
مهندســى مواد و از محققان اصلى اين مطالعه 
مى گويد: اين تحقيق نحوه شناخت ما از هوش 
مصنوعى را تغييــر خواهد داد. امروز همه چيز 
يك جزء مجزا است كه روى سخت افزار متعارف 
كار مى كند و اينجا ما اين ظرفيت را داريم كه 
محاســبات را درون حســگر با استفاده از يك 

دستگاه روى يك پلتفرم كوچك انجام دهيم.

تبديل كلمات به تصاوير با استفاده از هوش مصنوعى

فناورى جديد، هوش مصنوعى را صاحب چشمى شبيه انسان مى كند


